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ACTA DE SESSIÓ DEL PLE DE L'AJUNTAMENT

Identificació de la sessió:

Núm. : 09/2023
Caràcter: ordinària
Data: 18 de juliol de  2023
Horari: de 18:01 a 20:31 hores  
Lloc: saló de sessions de la Casa de la Vila

Hi assisteixen:

- ALCALDE-PRESIDENT: Francisco Romero i Gamarra (PSC)

REGIDORS I REGIDORES (per ordre alfabètic):

- Montserrat Arroyo i Ferrando (PSC)
- Olga Cuesta i Oliver (JxV)
- Àngels Dalmau i Soler (PSC)
- Jordi Junyent i Parera (PSC)
- Txus Magallón i Mora (CUP)
- Miquel Medialdea i Guijo (PSC)
- Joan Manel Montfort i Guasch (JxV)
- Meritxell Montserrat i Mestres (JxV)
- Laura Pelay i Bargalló (ERC)
- Montse Romagosa i Massana (VeC)
- Gemma Romeu i Creixell (PSC)
- Aureli Ruiz i Milà (JxV)
- Pere Sàbat i Lluverol (ERC)
- Lourdes Sánchez i López (PSC)
- Daniel Saumell i Olivé (JxV)
- Marta Soler i Parellada (CUP)
- Gemma Urgell i Rocías (ERC)
- Xavier Vallès i Inglada (ERC)
- Ramon Vilomara i Masip (ERC)
- Ramon I. Zaballa i Serra (PSC)

Excusa la seva absència:

- Cap

És present el secretari de l'Ajuntament, Eduard Marcó i Alberti, i també l’interventor 
general José María García Pascual.

Desenvolupament de la sessió
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1. APROVACIÓ DE L’ACTA DE LA SESSIÓ ANTERIOR 

S’aprova per assentiment l’acta de la sessió constitutiva celebrada el dia 17 de juny de 
2023 i l’acta de la sessió la plenària de caràcter extraordinari celebrada el dia 27 de juny 
de 2023. 

SERVEIS GENERALS

2. Expedient: 9/2023/1627. Expedient de modificació de crèdits

La Comissió Informativa de Serveis Generals proposa al Ple Municipal el dictamen següent, 
per al seu debat o aprovació si escau:

Atès que els diversos serveis han redactat els informes en els quals es justifica la 
necessitat de suplementar i crear noves aplicacions pressupostàries, pel normal 
funcionament de diversos serveis.

Tenint en compte que l’expedient es tramita per raons de necessitat, plenament 
justificades, conforme el que disposa l’article 177 del Reial decret 2/2004, de 5 de març, 
pel qual s’aprova el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, els articles 35 a 
37 del Reial Decret 500/90, i la Base 11 de les Bases d’Execució del pressupost.

ACORD:

PRIMER: Aprovar inicialment l'expedient de modificació de crèdits núm. 9/2023, en la 
modalitat de crèdits extraordinaris i suplements de crèdit, d'acord amb el detall següent:

1r. Modalitat: Crèdit extraordinari
Despeses a finançar:

Aplicació Descripció
Crèdits totals 
consignats

3.23102.48903 Fundació Cors Units 3.500,00
4.15320.74001 Aportació EMAVSA: obres c/St. Antoni 89.793,57
4.15320.74002 Aportació EMAVSA: obres Av. Catalunya 710.493,97
1.92402.49700 Ciutats UE YOUTO 2022 9.700,00
1.92402.49900 Ciutats no UE YOUTO 2022 2.300,00
4.15000.64000 Estudis i treballs tècnics dest. a projectes d’inversió 10.000,00

825.787,54

Font de finançament : Anul.lacions o baixes en aplicacions pressupostàries

Aplicació Descripció Crèdit inicial Modificacion
s anteriors

Modificació 
que es 
proposa

Crèdits 
totals 
consignats

3.32602.6320
021

Climatització Escola de Música 
(rom) 0,00 2.417,86 -2.417,86 0,00
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4.15210.6190
016

Condicionament i tancament 
ascensors sub. (rom) 0,00 13.487,06 -13.487,06 0,00

4.15320.6190
022 Adequació urbanitzacions (rom) 0,00 212.065,29 -108.582,98 103.482,31

4.15330.6190
221

Pla Intervenció Integral CC-St. Julià 
(rom) 0,00 449.356,11 -319.736,68 129.619,43

4.34201.6190
019

Inversions Camp futbol Espirall i  
Camp Futbol 7 (rom) 0,00 29.834,20 -29.834,20 0,00

4.41901.6320
021

Adequació aula de tast edifici 
enològica (rom) 0,00 3.434,22 -3.434,22 0,00

5.43122.6320
020

Millores mercat de la carn, Plaça de 
l’Oli (rom) 0,00 53.879,20 -53.879,20 0,00

4.15330.6190
0

Pla Intervenció Integral Centre-
Comerç 484.000,00 0,00 -268.915,34 215.084,66

1.13201.1211
0

Policia Local - retribucions 
complementàries

1.514.082,0
0 0,00 -15.500,00 1.498.582,0

0
1.91201.1000
0 Òrgans de govern 390.567,00 0,00 -10.000,00 380.567,00

2.388.649,0
0 764.473,94 -825.787,54

2.327.335,4
0

2n. Modalitat: Suplement de crèdit
Despeses a finançar:

Aplicació Descripció Crèdit inicial Modificacions 
anteriors

Modificació 
que es 
proposa

Crèdits totals 
consignats

5.33801.48300 Fundació Festa Major 280.000,00 0,00 88.000,00 368.000,00

2.01101.31002 Interessos 321.475,00 37.500,00 57.500,00 416.475,00

3.23106.22699 Programa suport a la 
dependència 700.000,00 0,00 105.000,00 805.000,00

1.301.475,00 37.500,00 250.500,00 1.589.475,00

Font de finançament : Anul.lacions o baixes en aplicacions pressupostàries

Aplicació Descripció Crèdit inicial Modificacion
s anteriors

Modificació 
que es 
proposa

Crèdits 
totals 
consignats

4.13302.2279
9

Gestió de l’aparcament regulat en 
superfície 582.383,00 0,00 -116.383,18 465.999,82

1.13201.1211
0

Policia local - retribucions 
complementàries

1.514.082,0
0 -15.500,00 -103.116,82 1.395.465,1

8
1.91201.1000
0 Òrgans de govern 390.567,00 -10.000,00 -10.000,00 370.567,00

1.13201.2040
0 Renting vehicles policia local 28.000,00 0,00 -12.000,00 16.000,00

4.32302.2270
0

Escoles educació primària i llars: 
neteja 958.907,00 0,00 -9.000,00 949.907,00

3.473.939,0
0 -25.500,00 -250.500,00

3.197.939,0
0

SEGON: Aprovat inicialment s'exposarà al públic, previ anunci en el Butlletí Oficial de la 
província de Barcelona, per quinze dies, durant els quals els interessats podran examinar-
ho i presentar reclamacions davant el Ple. Es considera definitivament aprovat si durant el 
citat termini no s'haguessin presentat reclamacions; en cas contrari, el Ple disposarà d'un 
termini d'un mes per resoldre-les.
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Aquest últim termini s'entendrà comptat a partir de l'endemà a la finalització de l'exposició 
al públic i les reclamacions es consideraran denegades, en qualsevol cas, si no es 
resolguessin en l'acte d'aprovació definitiva.

TERCER:  Aprovada definitivament la modificació s’inserirà anunci al Butlletí Oficial de la 
província de Barcelona, resumit per capítols, i entrarà en vigor al dia següent de la 
publicació al BOP. Es remetrà còpia a l’Administració de l’Estat i a l’òrgan de tutela 
financera. 

VOTACIÓ:

El dictamen és aprovat per 13 vots favorables (8 PSC, 5 ERC) i 8 abstencions (5 JxV, 2 
CUP, 1 VeC).
 

INTERVENCIONS:

La Sra. Lourdes Sánchez (PSC) manifesta que es porta a aprovació inicial la modificació de 
crèdit del pressupost general que va ser explicada en la comissió informativa i també s'ha 
tractat a la Junta de Portaveus.

Pel seu import és destacable l'aportació a EMAVSA per a l’execució de les obres del carrer 
Sant Antoni, per les obres de reurbanització de l'avinguda Catalunya i també del Pla del 
Diable. És un canvi de capítol. Ja estaven previstes en el capítol 6 perquè eren unes obres 
que anava a licitar directament l'ajuntament. S'ha valorat i s'ha considerat molt més viable 
que les obres siguin executades per la empresa d'aigües ja que un percentatge molt 
important de l'obra afecta a la xarxa d’aigües. Per tant, el que es fa és un canvi de capítol 
6 al Capítol 7, per tal de poder fer la transferència de capital.

També posa de relleu l'aplicació d'estudis i treballs tècnics destinada a projectes d'inversió. 
Es tracta d'una partida de 10.000 euros que es crea per a la redacció del projecte de 
rehabilitació de la Sala de Plens. Pel valor patrimonial i arquitectònic que té, es creu que ha 
de ser un arquitecte especialitzat qui participi en la redacció d'aquest projecte. El projecte 
volem  que consisteix en la subsanació d'algunes patologies i s'adeqüi a condicions més 
adients de confort de so i d’il·luminació i aprofitar que el contingut en si de la sala s'adeqüi 
a normativa, tant a normativa d'igualtat com amb la llei de memòria històrica

En suplements de crèdit s'incrementen tres aplicacions. Una és la dels interessos, que des 
del moment de la confecció del pressupost al desembre, el tipus de referència ha sofert 
una sèrie de pujades que fa que la partida prevista no siguin suficient per fer front a les 
necessitats financeres. L'increment permetria el pagament d'aquestes despeses fins al 30 
setembre d'enguany.

També hi ha un increment a la partida del servei d'ajuda domiciliària, Què inclou el conveni 
de reserva del llit que tenim amb el Consorci i el tema de teleassistència.

També posa especial atenció amb la partida que s'incrementa en 81.000 euros, per a la 
Fundació de la festa major. La partida inicial a la Fundació a la festa major previst per a la 
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realització de la festa major de 2023 va ser de 280.000 euros. El resultat de la festa major 
de 2022 fa que els administradors es trobin en una situació delicada, han de fer front a 
factures pendents a la festa major de l'any 2022 per un import que representa quasi el 
10% de la seva assignació pressupostària i per altra banda, les despeses de realització de 
la Festa Major tradicional a patit uns increments molt importants degut a la inflació, 
increment de preu de les matèries primeres. Per exemple la Pirotècnia s'incrementen 
30.000 euros, les despeses de sonorització en 15.000, la contractació de les colles 
castelleres també s'incrementa, la coordinadora de grallers, el preu de les havaneres, el 
preu de la banda, les connexions elèctriques.

Demana el vot a favor de l’aprovació inicial d'aquesta modificació per tal de poder fer front 
a les necessitats de despeses que tenim i poder adequar les aplicacions a les necessitats 
tècniques.

La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que anuncia que s’abstindran perquè tal i com 
acostumem a dir, no son els nostres pressupostos. Ens agradaría, això sí, haver de deixar 
de dir aquestes paraules.

Només voldria fer un comentari, respecte a la partida de la FM. Pensem que cal un 
replantejament seriós del finançament de la FM. Els administradors tenen seriosos 
problemes i fan el que poden, però hi ha anys que el dèficit es molt gran, i ho hem de 
repensar

La Sra. Marta Soler (CUP) manifesta que tot i que continuen no sent els pressupostos que 
des de la CUP consideren que milloraria Vilafranca els agrada algun dels canvis de 
plantejament com per exemple, fer aquesta obra mitjançant l'empresa municipal d'aigües o 
que es destini una partida per a la remodelació d'aquesta Sala, que els agradaria que es 
reformi introduint perspectiva de gènere, incorporant referents femenins en les obres d'art 
que s'exposen o hi pugui haver i es tingui en compte la tasca dels regidors i regidores de 
l'oposició per tal d'adequar per tal que es pugui treballar amb una major comoditat. També 
veuen amb bons ulls la restructuració de 200.000 euros destinats Òrgans de Govern que 
ara es destinen a altres partides que tindran un major impacte al conjunt de la vila.

Tanmateix consideren preocupant l’enèssima modificació de crèdit destinada a finançar les 
despeses de la Festa Major de l'any passat i els agradaria saber com és que no es vam 
pagar en el seu moment els 88.000 euros que han de fer front als administradors d'aquest 
any.

El Sr. Pere Sàbat (ERC) manifesta que volen fer algunes consideracions. La primera és que 
creuen que són important les formes, que aprofundeixen en el diàleg constant i en la cerca 
del consens i més en un Govern en minoria. Les modificacions de crèdit acaben definint 
prioritats a nivell pressupostari i les propostes que es duen a terme. Consideren que seria 
més positiu que s’avancés en la idea de diàleg i de no trobar-se les propostes en un 
dictamen, sinó poder-les treballar amb més temps per poder definir amb més suport les 
prioritats. Actes de fe en podem fer, però no en podem fer de manera il·limitada.  La seva 
voluntat és de poder avançar en aquest diàleg, però hi ha d'haver reciprocitat. En aquest 
sentit, esperen de que si ha modificacions, es tingui en compte això i es treballi d’aquesta 
forma més aprofundida.
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Els agrada algunes de les qüestions plantejades com per exemple que l'empresa municipal 
d'aigües es faci càrrec de determinades obres. Sempre han pensat que l'empresa d'aigües 
ha de ser una palanca de l'ajuntament per poder tirar endavant projectes d'urbanització i 
per tant en aquest sentit, comparteixen la línia que el Govern planteja.

Pel que fa a la partida de la Festa Major, sempre diuen el mateix. Cal fer el model de gestió 
econòmica de la Festa Major. Resulta frustrant que tots els grups exposem que hem de fer 
un replantejament, que hem de repensar el model, que hem de fer passos endavant, que 
no podem seguir així, però al final sempre acabem amb el qui dia passa any empeny i 
sense fer absolutament res. I fer res, no és opció. 

Són grans defensors del model de Festa Major que tenim, de l'administració tal i com es fa, 
però per a que el model pugui persistir, hem de fer canvis i que cal fer-los amb valentia. 
Cal un Govern i una línia que sigui valenta per afrontar-ho. Hem de donar suport als 
administradors i administradores. Primer, perquè gestionen diners públics, diners de la 
gent. Per tant, per evitar situacions com aquestes, cal més control i més suport i cal fer les 
coses tal com marca la llei, perquè si no, arribarà un dia que tindrem algun problema i ens 
acabarem fent mal. 

Les modificacions contínues de pressupost dona a entendre que l'ajuntament té un crèdit 
il·limitat en relació a la Festa Major i consideren que això no pot ser així. Les modificacions 
de crèdit no són només responsabilitat dels administradors de la festa, sinó també del 
propi Ajuntament i del Govern per permetre aquest sistema de descontrol en aquest sentit.

Les partides que compensem avui demostren la necessitat de canvis en el model de gestió 
de la festa. L'augment de pressupost de la part tradicional de la festa de prop de 50 i 
escaig mil euros, entenen perfectament els administradors de la festa em volen fer la millor 
Festa Major perquè és la millor festa major que els ha tocat gestionar, però no cal perdre 
de vista de que gestionen diners públics i que per tant, hi ha una responsabilitat 
importantíssima a l'hora d'establir prioritats i de poder donar resposta a les necessitats de 
la Vila. Tot això també els porta a tornar-se a plantejar la necessitat d'adaptar el model de 
la festa i caldria que ja fossin una comissió creada expressament, ja fos el patronat o ja fos 
en el Consell. Cal posar fil a l'agulla per tal de poder replantejar el model de gestió 
econòmica per exemple, dotant a la Fundació d'una molt més alta capacitat per poder fer 
aquest suport econòmic equiparable al suport que rep del Departament de Cultura per 
poder organitzar tota la part tradicional. Els administradors i administradores necessiten 
també un suport molt més important en la part econòmica per equiparar-lo a la part 
cultural i tradicional. Seria molt decepcionant que continuem sense prendre mesures.

Anuncia que donaran suport a aquest dictamen posant sobre la taula la necessitat 
urgentíssima de poder replantejar el model de gestió econòmica de la Festa Major i 
esperen que el Govern prengui la iniciativa. 

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que la modificació de pressupost conté dos apartats. Una 
és la creació de noves partides, crèdits extraordinaris són explicacions de caràcter més 
tècnic. Hi ha un traspàs diners de l'ajuntament que l'empresa municipal d'aigües per tal 
que sigui l'empresa municipal d'aigües qui faci la licitació. L'empresa no fa les obres. El que 
es fa és ja que s'han de fer dues obres, una al subsòl i l'altra la de pavimentació. És  bo 
que ho liciti qui fa la partida més gran, en aquest cas, l'empresa municipal d'aigües. De 
vegades això s'ha fet al contrari. És un bon model de gestió perquè simplifica costos. Pel 

http://www.vilafranca.cat/validacio


La veracitat del contingut d’aquest document es pot comprovar a www.vilafranca.cat/validacio SES_M_04_WORD
8/2023/1032

Codi validació document:
14613671631146663544

Cort 14 · 08720 Vilafranca del Penedès
938 920 358 · www.vilafranca.cat Pàgina 7 de 35

que fa als crèdits extraordinaris, res a dir, la majoria de les coses venen del mandat 
anterior.

En el pressupost hi havia previst la millora de la Casa de la Vila en diverses fases. Està bé 
remodelar l'edifici de la Casa de la Vila.

L'altra part són els suplements de crèdit. Aquí hi ha una mica de problema. En el seu 
conjunt només es suplementen tres partides, però cada partida separadament té una 
situació complexa que cal analitzar. La partida de suport a la dependència que es proposa 
incrementar-la en 105.000 euros d'un pressupost inicial de 700.000 i en l'informe es diu 
que això és per cobrir les necessitats fins als més de setembre. Ja podem suposar que 
d'aquí final d'any no seran 100.000, sinó que seran 300.000. En aquests moments a 
mitjans d’any s'han gastat 500.000 euros i per tant és fàcil suposar que d'aquí a final d'any 
se'n gastaran uns altres 500.000. Estem parlant l'encomana de gestió que es fa a una 
empresa aquest mitjà propi de l'ajuntament i per tant no hi ha un contracte el darrere i no 
hi ha límit. Factura que arriba, factura que paguem.  

Això mateix també passa amb la Festa Major, despesa que arriba despesa que paguem. El 
que cal és fer gestió, analitzar la situació i acompanyament als gestors d'aquestes dues 
encomanes de gestió, Se'ls ha d'acompanyar i cal analitzar perquè està passant això. El 
que no podem fer és il·limitadament créixer en despesa. Amb aquesta modificació dóna la 
sensació que el que fem és limitar-nos a pagar la despesa. És partidari de no posar els 
diners de la Festa Major. Potser si pagar els 26.000 euros que són provinents de la festa 
major passada, que haurien de ser el administradors de la festa major passada els que 
haurien de donar explicacions. La resta, quan acabi la festa major,  analitzar com estan els 
ingressos i despeses, perquè ara ens diuen que hi ha aquesta despesa però no sabem com 
estan els ingressos. Altres anys s'esperava a veure acabar la Festa Major per veure la 
necessitat que hi havia.

En quant els interessos també s'ha d'analitzar. Formen part d’una àrea de despesa que ha 
mirat en el seu conjunt i li sembla que poder no caldria fer la modificació. És partidari 
d'esperar. Possiblement els hi falti suport de gestió.

Tenint en compte que és el primer expedient de modificació, que els administradors està 
una mica angoixats, segurament una mica pel que arrastren de l’any anterior, s’abstindran 
per facilitar l’aprovació. 

Demana més esforç de cara a futures modificacions.

 
3. Expedient: 1/2023/1640. Compte general de la Corporació de l’exercici 2022 

La Comissió Especial de Comptes del dia 24 de maig de 2023 va informar favorablement el 
Compte General de la Corporació Local de l’exercici econòmic de 2022.

Vist el Compte General de l'exercici 2022, juntament amb tota la seva documentació, 
segons la legislació vigent.

Atès que el titular de la Intervenció Municipal de fons va procedir a la formació del Compte 
General d'aquesta Corporació corresponent a l'exercici econòmic 2022.
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Considerant  que ha estat exposat al públic, durant el termini de quinze dies, durant els 
quals, els interessats van poder presentar reclamacions, objeccions o observacions.

Atès que de conformitat amb el contingut de la certificació lliurada per la Secretaria de la 
Corporació, durant el termini d'exposició al públic de dit Compte, no s’han presentat 
al·legacions.

ACORDA

PRIMER.- Aprovar el Compte General de l'exercici 2022.

SEGON.- Remetre el Compte General aprovat juntament amb tota la documentació que 
l’integra a la fiscalització del Tribunal de Comptes i a la Sindicatura de Comptes, tal com 
s'estableix en l'article 212.3 del Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, 
aprovat pel Reial decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, i, en compliment dels mandats de 
la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d'abril, d'Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat Financera, 
i altra normativa concordant, al Ministeri d'Hisenda.

VOTACIÓ:

El dictamen és aprovat per 13 vots favorables (8 PSC, 5 JxV) i 8 abstencions (5 ERC, 2 
CUP, 1 VeC).
 

INTERVENCIONS:

La Sra. Lourdes Sánchez (PSC) manifesta que el 24 de maig es va reunir la Comissió 
especial de comptes, va emetre informe favorable. El compte General de la Corporació ha 
estat en exposició pública pel període que determina la llei, no hi ha hagut al·legacions i 
per tant passa aprovació definitiva i a trametre’s la documentació a la Sindicatura de 
Comptes.

ALCALDIA

4. Expedient: 2/2023/1020. Nomenament membres Consell SERCOM 

L'alcaldia proposa al Ple municipal, en tant que l’Ajuntament de Vilafranca del Penedès és 
el soci únic de la societat privada municipal "Serveis Municipals de  Comunicació, S.L." i 
exerceix les competències que corresponen a la junta general de la societat, que adopti 
l'acord següent:

Atès que el Ple de l’Ajuntament de Vilafranca del Penedès, exercint les atribucions de la 
junta general de la societat, en sessió celebrada el dia 23 de juliol de 2019, va fixar en nou  
el nombre de membres del consell d'administració de la societat , va fer l'elecció dels seus 
membres i va nomenar el president i el secretari del consell. Posteriorment, s’han pogut 
produir alteracions en la composició del consell d’administració, aprovades i formalitzades 
de forma adient.
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Atès que tant l'esmentat acord de la Junta (ple municipal) de 23 de juliol de 2019, com els 
articles 13 i 14 dels estatuts socials, preveuen que el nombre de persones consellers se 
situarà entre 3 i 12, i que el mandat dels consellers durarà quatre anys, si bé en dependre 
la societat de l'Ajuntament de Vilafranca del Penedès el consell cessarà en el moment en 
què finalitzi el mandat de la corporació que el va elegir, sens perjudici de continuar en 
funcions per a l'administració ordinària fins que es procedeixi al nou nomenament que 
correspongui.

Atès que, havent-se constituït el dia 17-6-2023 la nova corporació municipal com a 
conseqüència de les eleccions municipals celebrades el dia 28-5-2023, és procedent 
disposar el cessament, per expiració del seu mandat, de la totalitat dels membres del 
consell d'administració de la societat, i alhora procedir a l'elecció dels nous consellers i 
conselleres, tenint en compte que estatutàriament el nombre mínim de consellers i 
conselleres és de tres i el màxim de dotze. S’han tingut en compte les propostes de tots els 
grups municipals, i s’opta també per la continuïtat del conseller i secretari Josep Maria 
Tobella, persona representativa del món de les associacions veïnals de Vilafranca.

En la seva virtut, s'ACORDA:

1r. Disposar el cessament, per finalització del seu mandat, de la totalitat dels membres del 
consell d'administració de la societat, Ricard Rafecas i Ruiz, Lourdes Sánchez i López, Anna 
M. Ruiz i Casals, Maria Sardà i Raventós, Núria Carbó i Ràfols, Jaume Girona i Galimany, 
Alexandre García i López, Josep Maria Tobella i Muralles i Joaquim Mach i Aicart. En 
conseqüència, són també cessats el president i el secretari (no conseller) del consell, 
Ricard Rafecas i Ruiz i Josep Maria Tobella i Miralles respectivament.

Tots els cessaments acordats seran notificats al secretari del consell d'Administració i a les 
persones que han cessat en el seu càrrec.

2n. Fixar en set el nombre de membres del consell d'administració de la societat, 
nomenant-se conselleres les persones següents pel termini de quatre anys, sens perjudici 
del que estableix l'article 14 dels estatuts, sobre cessament del consell quan finalitzarà el 
mandat de la corporació municipal:

- Lourdes Sánchez López, amb el D.N.I. núm. 46630298Y.
- Daniel Saumell i Olivé, amb el DNI núm. 46780402N.
- Miquel Medialdea i Guijo, amb el DNI num. 77315574Q.
- David Navarrete i Camps, amb el DNI núm. 46690609B.
- Jaume Girona i Galimany, amb el DNI núm. 77083817F.
- Marta Soler i Parellada, amb el DNI núm. 77119475S.
- Josep Maria Tobella i Miralles, amb el DNI. Núm. 77087504-Z.

3r. Constatar que tots els consellers i conselleres designen com a domicili el corresponent 
al domicili social (plaça del Penedès, 4, 4t de Vilafranca del Penedès). Igualment es 
constata que les persones designades accepten el càrrec i manifesten que no incorren en 
cap de les causes d'incapacitat o d’incompatibilitat establertes en la legislació vigent.

4t. Nomenar president del consell d'administració de la societat a Lourdes Sánchez i López, 
les circumstàncies personals del qual han estat ja reflectides anteriorment i que, trobant-se 
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present, accepta el càrrec. Es nomena també secretari del consell al conseller Josep Maria 
Tobella i Miralles, que accepta igualment el càrrec.

5è. Facultar sense cap mena de limitació el secretari del consell d’administració, Josep 
Maria Tobella i Miralles, per tal que porti a terme les operacions necessàries adreçades a la  
plena efectivitat d'allò que s'ha acordat, i en particular per formalitzar els acords en 
escriptura pública, inscriure'ls en el Registre Mercantil i completar i rectificar puntualment 
si cal les dades personals dels consellers que siguin necessàries.

6è. Aprovar l’acta d’aquesta sessió de l’Ajuntament en tant que soci únic de la societat que 
exerceix les atribucions de la junta general, i en allò que es disposa en els cinc apartats 
anteriors, als efectes legals adients.

VOTACIÓ:

El dictamen és aprovat per unanimitat
 

INTERVENCIONS:

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que agraeix la feina feta pels representants que hi havia 
hagut fins ara i celebra que s'incorporin persones noves. Aprofita l'avinentesa per reclamar 
les dictàmens del Ple s'han de tenir, d'acord amb el Reglament orgànic, tres dies abans de 
la celebració del Ple i aquest cop no s'han tingut en temps. Demana que es posin els 
recursos suficients per tal que això sigui així. Hi ha algun expedient que no hem pogut 
tenir accés a la documentació de l'expedient, com per exemple la modificació de 
pressupost. El secretari finalment li ha deixat el seu portàtil, però creu que aquesta no és 
la manera d'accedir a la documentació.

D'acord amb els estatuts de SERCOM cal el nomenament d’un vice-president i proposa que 
aquest sigui el senyor Miquel El Sr. Miquel Medialdea (PSC) manifesta que.

L’alcalde Francisco Romero (PSC) manifesta que també vol agrair com alcalde la feina feta 
els consellers  que cessen del seu càrrec i desitjar bona feina als consellers i conselleres.

També demana disculpes però la manca d'accés a la documentació i sobretot pels canvis 
en alguns dictàmens que s'han anat modificant sobre la marxa.

5. Expedient: 3/2023/1020. Nomenament membres Consell EMAVSA

L'alcaldia proposa al Ple municipal, en tant que l’Ajuntament de Vilafranca del Penedès és el 
soci únic de la societat privada municipal "Empresa Municipal d'Aigües de Vilafranca, S.A.U" i 
exerceix les competències que corresponen a la junta de la societat, que adopti l'acord 
següent:

Atès que el Ple de l’Ajuntament de Vilafranca del Penedès, exercint les atribucions de la junta 
general de la societat, en sessió celebrada el dia 23 de juliol de 2019, va fixar en nou (màxim 
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permès estatutàriament) el nombre de membres del consell d'administració de la societat, va 
fer l'elecció dels seus membres i va nomenar el president i el secretari del consell. 

Atès que tant l'esmentat acord de la Junta de 23 de juliol de 2019, com l'article 9, apartat b), 
dels estatuts socials, preveuen que el mandat dels consellers durarà quatre anys, si bé en 
dependre la societat de l'Ajuntament de Vilafranca del Penedès el consell cessarà en el 
moment en què finalitzi el mandat de la corporació que el va elegir, sens perjudici de 
continuar en funcions per a l'administració ordinària fins que es procedeixi al nou 
nomenament que correspongui.

Atès que, havent-se constituït el dia 17-6-2023  la nova corporació municipal com a 
conseqüència de les eleccions municipals celebrades el dia 28-5-2023, és procedent disposar 
el cessament, per expiració del seu mandat, de la totalitat dels membres del consell 
d'administració de la societat, i alhora procedir a l'elecció dels nous consellers i conselleres, 
tenint en compte que estatutàriament el nombre mínim de consellers i conselleres és de cinc, 
i el màxim de nou.

En la seva virtut, s'ACORDA:

1r. Disposar el cessament, per finalització del seu mandat d'acord amb l'article 9, apartat b), 
dels estatuts socials, de la totalitat dels membres del consell d'administració de la societat, 
Aureli Ruiz i Milà, Ramon Calmet i López, Sergio Antonio Sánchez i Peñalver, Jordi Cuyàs i 
Soler, Jesús Alberto Magallón i Mora, Marc Marrugat i Coll, Thilo Klaus Elmering, Josep Anton 
Pons i Saumell i Josep Maria Martí i Ràfols. En conseqüència, són també cessats el president i 
el secretari (no conseller) del consell, Aureli Ruiz i Milà  i Francesc Giralt i Fernàndez 
respectivament.

Es fa constar que el conseller Ramon Calmet i López ja va presentar telemàticament a 
l’Ajuntament de Vilafranca del Penedès (Junta general de la societat)la seva renúncia al 
càrrec de conseller el dia 17 d’abril de 2023, renúncia de la qual es va donar compte al 
consell d’administració de la societat en sessió de 19 d’abril de 2023.

Tots els cessaments acordats seran notificats al secretari del consell d'Administració i a les 
persones que han cessat en el seu càrrec.

2n. Fixar en sis el nombre de membres del consell d'administració de la societat, nomenant-
se conselleres les persones següents pel termini de quatre anys, sens perjudici del que 
estableix l'article 9, apartat b), dels estatuts, sobre cessament del consell quan finalitzarà el 
mandat de la corporació municipal:

- Ramon Zaballa i Serra, amb el DNI núm. 77271579C.
- Aureli Ruiz i Milà,  amb el D.N.I. núm.  46633327E.
- Sergio Antonio Sánchez Peñalver, amb el D.N.I. núm. 47747339Y.
- Jordi Cuyàs Soler, amb el D.N.I. núm. 37644876V.
- Jesús Alberto Magallón Mora, amb el DNI 35064211K.
- Marc Marrugat Coll, amb el D.N.I. núm. 38482041M

3r. Constatar que tots els consellers designen com a domicili el corresponent al domicili social 
(plaça de Jaume I núm. 8 de Vilafranca del Penedès). Igualment es constata que les persones 
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designades accepten el càrrec i manifesten que no incorren en cap de les causes d'incapacitat 
o d’incompatibilitat establertes en la legislació vigent.

4t. Nomenar president del consell d'administració de la societat a Ramon Zaballa i Serra, les 
circumstàncies personals del qual han estat ja reflectides anteriorment i que, trobant-se 
present, accepta el càrrec. Es nomena també secretari del consell i advocat assessor de la 
societat, sense ser-ne membre i per tant amb veu però sense vot, a Francesc Giralt i 
Fernàndez, amb D.N.I. núm. 77.098.644-E, que accepta igualment el càrrec. 

5è. Facultar sense cap mena de limitació el secretari del consell d’administració, Francesc 
Giralt i Fernàndez, per tal que porti a terme les operacions necessàries adreçades a la  
plena efectivitat d'allò que s'ha acordat, i en particular per formalitzar els acords en 
escriptura pública, inscriure'ls en el Registre Mercantil i completar o rectificar puntualment 
les dades personals dels consellers que siguin necessàries.

6è. Aprovar l’acta d’aquesta sessió de l’Ajuntament en tant que accionista únic de la 
societat que exerceix les atribucions de la junta general, i en allò que es disposa en els cinc 
apartats anteriors, als efectes legals adients.

VOTACIÓ:

El dictamen és aprovat per unanimitat.
 

INTERVENCIONS:

L’alcalde Francisco Romero (PSC) manifesta que també vol agrair com alcalde la feina feta 
els consellers  que cessen del seu càrrec I desitjar bona feina als consellers i conselleres.

 
6. Expedient: 4/2023/1020. Nomenament de representants municipals en altres 
organismes i entitats 

L'alcalde proposa al Ple municipal l'adopció de l'acord següent:

Constituït el consistori elegit pels ciutadans i les ciutadanes de Vilafranca en les eleccions 
municipals celebrades el dia 28 de maig de 2023, és procedent el nomenament per part del 
Ple dels representants de la corporació en certs òrgans col·legiats i entitats.

Es desitja garantir, respectant les limitacions estatutàries en cada cas vigents, la 
participació del màxim nombre possible de grups polítics municipals, tenint en compte però 
el nombre de membres de cadascun dels grups.

Es considera  necessari en aquest moment formalitzar aquells nomenaments i 
representacions que ha d’acordar el Ple.

 Per tant, el Ple aprova les següents designacions, nomenaments o representacions:
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1) Representants en els òrgans de govern del Consorci Sanitari de l’Alt Penedès i Garraf: 
Jordi Junyent i Parera i Maria Sardà i Raventós.

2) Representants en el Consorci Sociosanitari de Vilafranca del Penedès: Jordi Junyent i 
Parera, Aureli Ruiz i Milà, Dora Garcia i Rubio, Montse Romagosa i Massana i Miquel Cartró 
i Boada. Es nomenà properament nou president o presidenta de la Junta de Govern del 
Consorci.

3) Representant en els òrgans de l’Associació de municipis i entitats per l’energia pública 
(AMEP): Titular Miquel Medialdea i Guijo. Suplent FranCisco Romero i Gamarra.

4) Patronat de la Fundació VINSEUM, Museu de les Cultures i el Vi de Catalunya. A banda 
de l’alcalde, que és president nat del Patronat, els 8 representants de l’Ajuntament en el 
Patronat seran: Àngels Dalmau i Soler, Meritxell Montserrat i Mestres, Montserrat Julià i 
Torné, Vanesa Rafecas i Figueras, Elvira Mestres Bertran, Maria Torra i Badia, Francesc 
Xavier Rubires i Ferrer i  Cristóbal Pons Camps.
 
5) Patronat de la Fundació de la Festa Major de Vilafranca. A banda de la condició de 
membres nats de l’alcalde i del tinent d’alcalde amb atribucions delegades en matèria de 
cultura o Festa Major, Francsico Romero i Gamarra i Miquel Medialdea i Guijo 
respectivament, també seran patrons Aureli Ruiz i Milà, Àngels Dalmau i Soler, Sandra 
Castaño i Escofet, Casildo Valladares i Sarria, Néstor Martínez Crespo I Josep Cabré Tugas.

6) Es deixa sense efecte el nomenament com a patrons de la Fundació Antic Hospital 
Comarcal de Vilafranca de Ramon Zaballa i Aureli Ruiz, acordada per decret de 3 de juliol 
de 2023, i es nomenen patrons Txus Magallón i Mora i Montserrat Romagosa i Massana.

VOTACIÓ:

Punt primer: El punt és aprovat per 16 vots favorables (8 PSC, 5 ERC, 2 CUP, 1 VeC) i 5 
vots en contra (5 JxV).
 
Punt segon a cinquè: aprovats per unanimitat.

Punt sisè: El punt és aprovat per 16 vots favorables (8 PSC, 5 ERC, 2 CUP, 1 VeC) i 5 vots 
en contra (5 JxV).

INTERVENCIONS:

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que, posa de relleu que aquests òrgans, és el Ple qui 
nomena els representants. El dictamen diu que es desitja garantir, respectant les 
limitacions estatutàries, la participació dels diferents grups polítics municipals. En molts 
d'aquests òrgans que s'han anomenat i els anteriors, hi ha vàries persones a proposta dels 
diferents grups municipals, però no té perquè ser així, no es diu enlloc. Això és així perquè 
de fa anys hi ha hagut voluntat de que hi hagi representants  de cada un dels grups a 
dintre dels seus òrgans de govern. Lògicament, el Govern té una majoria o està 
sobrerepresentat per tal de respectar una mica les majories que hi ha en el Ple tot i que val 
a dir que en alguns dels casos el Govern queda bastant en minoria.
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El dictamen diu que s'ha de tenir en compte el nombre de membres de cadascun dels 
grups. És lògic que els grups més grans tinguin una representació més gran que no pas als 
grups més petits.

No els sembla lògic que el representant del Consorci Sanitari de l'Alt Penedès i Garraf, en 
que hi ha dos representants de l'ajuntament de Vilafranca, aquest Consorci té 13 membres 
en els seus òrgans de govern i d'aquests 13 si s’aprova el dictamen, 8 seran a proposta 
d'esquerra  Republicana i cinc del grup socialista. No els sembla que això sigui una 
representació de la correlació de forces dels grups polítics, ni de Vilafranca ni de la 
comarca.  Junts va demanar que com a mínim un dels vocals fos de Junts, ja que no hi ha 
cap representant ni de la comarca del Penedès ni del Garraf que representi al grup de 
Junts. Se’ls ha comentat que ja que la Generalitat nomena 7 representants, a veure si en 
nomena algun de Junts. Això dependrà de si la Generalitat té ganes de fer-ho i no té massa 
sentit si ho podem fer ja aquí.

Demana que l’acord sigui votat per separat.

L’alcalde Francisco Romero (PSC) manifesta que, en la Junta de Portaveus van estar 
parlant d'aquest acords en que en aquells organismes en que hi ha un representant del 
Govern i un representant dels grups que no formen part del Govern, sempre s'havia 
acordat aquest representant de manera que els representants municipals no han de 
representar un partit sinó que han de representar en tot cas, els interessos municipals i 
pels que fa als grups que no estan al govern el que han de fer és compartir la informació a 
requeriment de qualsevol dels grups. Aquest és el criteri que sempre s'havia seguit. Fins i 
tot l'equip de Govern ha cedit la seva representació dintre de la Fundació de l'antic hospital 
per tal de que hi hagués la màxima representació dels diferents grups.  La representació ha 
seguit aquest criteri, que és el que es porta a aprovació sense ànim d'anar en contra de 
cap partit.

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que lamenta no compartir el criteri, perquè estem parlant 
d'un Consorci d'àmbit comarcal, de dues comarques. Junts no té cap representant quan hi 
ha una sobrerepresentació que fa que la pluralitat política de la que parla l’enunciat, no hi 
sigui.

En la Fundació de l'antic hospital i altres representants dos eren del Partit Socialista i un 
era  de Junts. El PSC manté un i els altres representants, han decidit que siguin altres 
partits. Tenen la sensació de que se'ls vol excloure.

SERVEIS GENERALS

7. Expedient: 3/2023/1754. Donar compte de l’informe de morositat i pmp del primer 
trimestre.

La Tinenta d’Alcalde responsable de l’Àrea de Serveis Generals, dona compte al Ple de 
l’informe de l’Interventor General i la Tresorera habilitada en relació al grau de compliment 
de la Llei 15/2010 de 05 de juliol, per la qual s’estableixen mesures de lluita contra la 
morositat:
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La Llei 15/2010, de modificació de la Llei 3/2004, de 29 de desembre i en  relació als 
Terminis de Pagament l’article tercer, apartat tres, de la Llei 15/2010, determina el període  
de pagament de les obligacions reconegudes. 

El RD llei 4/2013 de 22 de febrer (de mesures de suport a l’emprenedor i d’estímul del 
creixement i de la creació d’ocupació) en l’article 33 modifica l’article 4 de la llei 3/2004 de 
29 de desembre (de lluita contra la morositat en les operacions comercials), introduint una 
nova fase en el procediment de pagament que consisteix en la verificació i acceptació dels 
bens o serveis, termini que no pot excedir de 30 dies a la data de registre. 

La Disposició final sisena d’aquest mateix RD llei 4/2013 de 22 de febrer modifica l’article 
216.4 del text refós de la Llei de Contractes del Sector Públic, establint l’obligació per part 
de l’Administració de pagar el preu dels bens o serveis dins dels 30 dies següents a la data 
d’aprovació de les certificacions d’obra o dels documents que acreditin la conformitat amb 
el contracte dels béns lliurats o serveis prestats.

EL període mitjà de pagament (PMP) està regulat en el  RD 635/2014 de 25 de juliol , 
modificat per RD 1040/2017 de 22 de desembre per tal de compatibilitzar aquest mètode 
de càlcul del PMP la normativa europeu i concretament amb la Directiva 2011/7/UE de 16 
de febrer de 2011.

Així mateix , l’article quart, apartat 3, de la Llei 15/2010,  regula l’obligatorietat de que els 
tresorers de les corporacions locals han d’elaborar trimestralment un informe sobre el 
compliment dels terminis que preveu aquesta Llei per al pagament de les obligacions de 
cada entitat local. En la redacció que fa l’ordre HAP/2082/2014 de l’article 16.6 de l’ordre 
ministerial HAP/2015/2012, s’estableix la informació que ha de contenir aquest informe.

Atès l’ informe elaborat per l’Interventor General i la  Tresorera habilitada d’aquest 
Ajuntament en relació als articles quart i cinquè de la Llei 15/2010,

S’INFORMA:

A) TERMINIS DE PAGAMENT
PRIMER.- Que a data 31 de març de 2023 el detall dels pagaments realitzats  
corresponents a obligacions reconegudes és : 

ENTITAT EN TERMINI IMPORT FORA 
TERMINI

IMPORT

AJUNTAMENT VILAFRANCA PDES 1364 5.663.965,94 56 134.100,53

SEGON.- Que a data 31 de març de 2023 el detall dels pagaments pendents  corresponents 
a  obligacions reconegudes és:

ENTITAT EN TERMINI IMPORT FORA 
TERMINI

IMPORT

AJUNTAMENT VILAFRANCA PDES 851 2.514.330,20 10 9.356,93

TERCER.- Que el període mitjà de pagament corresponent al primer trimestre de 2023, 
calculat segons la normativa vigent, pel grup d’entitats que formen el Sector 
Administracions Públiques d’aquesta Corporació és de 21,74 dies.
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INTERVENCIONS

El Sr. Ramon Vilomara (ERC) manifesta que des del seu grup volen donar les gràcies a les 
persones que han fet aquest informe  perquè creuen una manera de fer poble i de fer vila 
és també amb els terminis de pagament.  Demana al senyor interventor que faci extensiva 
la seva felicitació a tots els seu equip i el de Tresoreria, perquè creuen que és una tasca 
molt important per la imatge de Vilafranca.

El Sr. Txus Magallón (CUP) manifesta que  des de la CUP també volen fer aquest 
agraïment, sempre estan per la transparència. També manifesta una certa preocupació per 
l’endarreriment que es mostra en tot el procés de la Festa Major i cal fer un gran esforç per 
solventar aquestes dificultats. També estaria bé que els antics representants del Consistori 
en especial Hisenda, ens expliqués el perquè d'aquest endarreriment.

L’alcalde Francisco Romero (PSC) manifesta que proposa que sigui la propera Comissió 
informativa de serveis generals on es tracta aquesta qüestió.

ALCALDIA
 

8. Expedient: 1/2023/1020. Expedient de nomenament òrgans col·legiats i entitats

Constituït el consistori elegit pels ciutadans i les ciutadanes de Vilafranca en les eleccions 
municipals celebrades el dia 28 de maig de 2023, és procedent el nomenament dels 
representants de la corporació en certs òrgans col·legiats i entitats.

Es considera necessari en aquest moment formalitzar aquells nomenaments i 
representacions que recauen en membres de l'equip de govern municipal. La major part de 
la resta de nomenaments es faran per decret d'alcaldia de data posterior, a la vista de les 
propostes de grups municipals i altres entitats interessades.

Vista la competència de l'alcaldia per a portar a terme els esmentats nomenaments
emanada de l'article 53.1.u) del Text refós de la Llei municipal i de règim local de 
Catalunya aprovat pel Decret legislatiu 2/2003, de 28 d'abril.

DISPOSO:

Primer.- Aprovar les següents designacions, nomenaments o representacions:

1) Delegació de la representació de l'Ajuntament a la Mancomunitat Intermunicipal 
Penedès-Garraf: el regidor Ramon Zaballa i Serra.
2) Membres del Patronat de la Fundació Antic Hospital de Vilafranca del Penedès, 
independentment de la condició de president nat que ostenta l'alcalde: els regidors Ramon 
Zaballa i Serra i Aureli Ruiz i Milà.
3) Membres del Patronat de la Fundació Amàlia Soler , sens perjudici de la presidència nata 
que correspon a l’alcalde: Ramon Zaballa i Serra i Olga Cuesta i Oliver.
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4) Membre del Consell Esportiu de l'Alt Penedès: la regidora d'Esports Gemma Romeu i 
Creixell.
5) Representant a l'AEI Innovi: el regidor de Promoció Econòmica Miquel Medialdea
i Guijo. 
6) Representant de l'Ajuntament de Vilafranca a l'assemblea general i òrgans de l'entitat 
Fons Català de Cooperació al Desenvolupament: la regidora Montse Arroyo i Ferrando
7) Representant a l'Associació Ressò Vilafranca: el regidor Jordi Junyent i Parera.
8) Oficina Municipal d'Escolarització i Taula Mixta de planificació: la regidora d'Educació, 
Gemma Romeu i Creixell.
9) Representant a l'Agrupació de Defensa Forestal: el regidor de l'àmbit de Protecció Civil, 
Jordi Junyent i Parera.
10) Representant municipal en el Consorci per a la Normalització Lingüística i Consell de 
Centre Alt Penedès-Garraf: La regidora de Cultura, Àngels Dalmau i Soler.
11) Consorci de Promoció Turística de Penedès: representant en els òrgans de govern, la 
regidora de Turisme Gemma Romeu i Creixell.
12) Federació de Fires de Catalunya (FEFIC): la regidora Gemma Romeu i Creixell.
13) Ruta del Xató: la regidora Gemma Romeu i Creixell.
14) Assemblea de l'associació AMTU (Associació de municipis per la Mobilitat i el Transport 
Urbà): Miquel Medialdea i Guijo.
15) Associació espanyola de ciutats del vi, ACEVIN, i si escau xarxa europea de ciutats del 
vi RECEVIN: Àngels Dalmau i Soler.
16) Asociación de Entidades y Empresas Municipales de Servicios Funerarios y de 
Cementerios: el regidor Miquel Medialdea i Guijo.
17) Associació internacional de ciutats educadores (AICE): La regidora d'Educació Gemma 
Romeu i Creixell.
18) Fundació especial Pinnae, representant: la regidora Lourdes Sánchez i López.
19) Fundació privada INFORM i associació INFORM (Formació de joves vers l'Administració 
d'empreses): el regidor d'Ocupació, Jordi Junyent i Parera.
20) Consell Municipal de la Festa Major: presidenta la regidor de Cultura, Àngels Dalmau i 
Soler.
21) Xarxa de Ciutats i Pobles cap a la sostenibilitat: El regidor d’Espai Públic i Transició 
Ecològica, Miquel Medialdea i Guijo.
22) Representant als diferents òrgans de govern de l'Associació Pacte Industrial per a la 
Regió Metropolitana de Barcelona: Miquel Medialdea i Guijo.
23) Associació Observatori de les Dones en els Mitjans de Comunicació: la regidora 
d'Igualtat, Montse Arroyo i Ferrando.
24) Associació europea de cementiris ASECE (Association of Significant Cemeteries in 
Europe): el regidor Miquel Medialdea Guijo.
25) Consorci LOCALRET: el regidor Miquel Medialdea i Guijo.

Segon.- Més endavant es nomenarà mitjançant decret d'alcaldia, tenint en compte les 
propostes de grups municipals i entitats i d'acord amb els estatuts corresponents, la 
representació i càrrecs municipals en: EPEL Institut Municipal de Formació, Comissió per a 
la Gent Gran, Consell Municipal d'Habitatge, Comissió de Solidaritat i Cooperació, Comissió 
de Transport Públic, Consell Escolar Municipal, Consell Municipal de les Arts Escèniques, 
Consell Municipal d'Esports, Consell Municipal de Comerç i Turisme (si es manté i no 
s’acorda separar la temàtica del turisme), Consell Municipal de Serveis Socials, Consell 
Municipal per la Igualtat, Consell Municipal de Medi Ambient, Consell Municipal de Salut i 
Consell Municipal per la Convivència
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INTERVENCIONS:

No n’hi ha.

9. Expedient: 7/2023/1029. Moció presentada pel grup municipal d’ERC per la retirada 
del quadre de Juan Alvarez de Sisternas del Saló de Plens. 

La Casa de la Vila i el Ple municipal han de ser sempre la traducció democràtica de la 
voluntat de la ciutadania de Vilafranca. És on es reuneixen els i les regidores escollides a 
partir d’eleccions lliures per dur a terme el mandat que els veïns i veïnes els han donat.

És per aquest motiu que considerem que el Saló de Plens hauria de respondre a aquest fet.

Al Saló de Plens de l’Ajuntament de Vilafranca hi ha penjades diverses obres d’art. Per 
exemple, hi figura des del 1907 un quadre que fa referència a la mort del rei Pere III “El 
Gran”, l’any 1285. Però gran part de les parets del ple municipal les cobreixen retrats 
d’una galeria anomenada dels “Vilafranquins il·lustres”, formada entre el 1901 i 1947.

En aquesta galeria dels “Vilafranquins il·lustres”, a més de donar-s’hi un exemple flagrant 
de discriminació en la igualtat de gènere amb només una dona representada, -fet que va 
en direcció oposada de les polítiques d’igualtat que es vol impulsar des de les institucions 
democràtiques-, hi figura des de 1947 un personatge que contradiu el sentit democràtic 
que ha de tenir la nostra institució.

Es tracta de Juan Àlvarez de Sisternas (1873-1936), que va ser alcalde de Vilafranca 
durant la dictadura del general Primo de Rivera, una etapa caracteritzada per 
l’anticatalanisme i la limitació de drets i llibertats, el qual va ser assassinat un 20 d’agost 
de l’any 1936 durant la Guerra Civil. A més, Àlvarez de Sisternas té el dubtós honor de ser, 
a instàncies de la família, l’última persona enterrada, l’any 1983, al mausoleu feixista que 
el general Franco va fer construir a El Valle de los Caídos.

Considerem que tenir un alcalde d’un període dictatorial al saló de Plens no és precisament 
quelcom acceptable i no té cap tipus de justificació, malgrat el tràgic final de la seva 
persona. I més quan és l’únic retrat d’un alcalde que és al saló de plens de la Casa de la 
Vila.

La memòria històrica d’un poble cal recuperar-la pas a pas. La construcció de la consciència 
cívica, d’una societat responsable i conscient del seu passat és essencial.

No és lògic que on recau la representació democràtica de Vilafranca hi hagi un personatge 
com Àlvarez de Sisternas que no recull per res els valors en defensa de la democràcia, ni 
ostenta cap mèrit per ser exhibit al saló ni tan solament pel fet d’haver estat assassinat

Per tot això des del Grup Municipal d’Esquerra Republicana-100xCent Vilafranca, instem al 
ple de Vilafranca del Penedès a l’adopció dels següents acords:

1. (sense contingut).
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2. Iniciar un procés obert per tal de potenciar al Saló de plens elements d’àmbit local que 
responguin als valors democràtics i que avancin cap a una paritat.

VOTACIÓ:

La moció es sotmet a aprovació per punts:

Punt primer: rebutjada per 8 vots a favor (5 ERC, 2 CUP, 1 VeC) i 13 en contra (8 PSC, 5 
JxV)

Punt segon: aprovat per unanimitat.

INTERVENCIONS:

El Sr. Pere Sàbat (ERC) manifesta que  la moció no és nova. L'han presentat en els dos 
darrers mandats diverses vegades.  L'han  presentat per fer complir el mandat democràtic 
que ha de mostrar hi ha de demostrar institució que representem tots i totes plegats.

Retirar el quadre de l'alcalde de Vilafranca durant un període dictatorial hauria de ser un 
dels mínims de sentit democràtic. La vida són símbols i aquest quadre ho és ho va ser el 
1947, quan l'ajuntament franquista va penjar-ho a la Sala de Plens per commemorar 
l'entrada de les tropes feixistes a Vilafranca. Ho va ser quan aquest personatge va ser 
l'última persona enterrada al mausoleu feixista del Valle de los Caídos a la dècada de 1980, 
després de la dictadura franquista.

Devem ser dels pocs ajuntaments que encara avui es blanqueja una dictadura autoritària. 
Entenen que això s'ha de fer per llei de memòria històrica,  l'article 35 on es manifesta que  
els símbols contraris a la memòria històrica que estiguin ubicats en llocs públics, les 
institucions o persones jurídiques titulars dels mateixos, seran els responsables de la seva 
retirada.

L'onada feixista que va posar el quadre avui és més amenaçadora que mai i els demòcrates 
no podem cedir ni un sol pam de terra per allò que representen el feixisme de barbarie, de 
destrucció i de foscor.

Avui som 18 de juliol, on es commemora 87 anys de victoria feixista. Avui més que mai la 
defensa de la democràcia, la defensa de Catalunya, és una responsabilitat de tots. I els 
símbols com aquest quadre també som part d'aquesta defensa

Aquest quadre és el més abominable que tenim en aquesta Sala de Plens, però també 
caldria una posada en ordre general de la Sala de Plens que reflectís la veritat la igualtat, 
que incorpori valors feministes, que també són imprescindibles a l'hora de mostrar i 
demostrar quins són els valors de la societat actual. 

La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que estem totalment d’acord amb l’esperit de la 
moció i hi votarem a favor.
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Atenent al text del primer paràgraf: “La Casa de la Vila i el Ple municipal han de ser 
sempre la traducció democràtica de la voluntat de la ciutadania de Vilafranca. És on es 
reuneixen els i les regidores escollides a partir a partir d’eleccions lliures per dur a terme el 
mandat que els veïns i veïnes els han donat.”

No té cap sentit que, entre les diverses obres d’art del Saló de Plens hi tinguem un sol 
alcalde; i que sigui l’únic alcalde no elegit democràticament, imposat per la dictadura de 
Primo de Ribera.

I, des del punt de vista patrimonial, aquest no es l’únic problema que té aquest Saló de 
Sessions. Ho anomena també la moció: una única dona representada, avui en dia es un fet 
absolutament oposat a les polítiques d’igualtat de gènere. 

Però aquest Saló de Sessions en té mes, de problemes, al nostre entendre.

La funcionalitat, o millor dit, la poca funcionalitat, la dificultat de fer la feina dels regidors i 
regidores durant les Sessions, es una qüestió important a considerar i urgent de solventar.

Hi ha una proposta d’estudi per tal d’actualitzar aquest Saló de Plens, i aquesta proposta 
hauria de fer un abordatge integral tenint en compte diversos aspectes.

En primer lloc, una revisió atenent a criteris de Memòria democràtica -així s’anomena 
actualment, a les Universitats, però també a les nostres administracions, el terme inicial de 
Memòria històrica-.Criteris de Memòria democràtica que tinguin en compte, com no podria 
ser d’una altra manera avui en dia, la paritat de gènere.

I també una proposta que faci mes funcional i confortable, que faci mes fàcil treballar-hi, 
als regidors i regidores.

Un abordatge integral de l’actualització, des del nostre punt de vista, serà molt mes efectiu 
que actuacions aïllades i puntuals.

La Sra. Marta Soler (CUP) manifesta que tal com diu la moció, aquest personatge de 
l’etapa dictatorial de l'Estat espanyol no hauria d'estar penjat a les parets d'un Saló de 
Plens on representa l'elecció democràtica que tantes vides va costar aconseguir. Hem de 
ser ben conscients que la memòria històrica ha d'estar ben present en el nostre dia a dia i 
aquesta figura que per molt que fos un alcalde de la nostra vila, representa uns valors 
antidemocràtics que el nostre país va haver de viure durant la dictadura franquista, amb 
totes les seves conseqüències socials, culturals i lingüístiques. Uns valors que darrerament 
estem sentint massa sovint en alguns actors polítics i que ens fan tornar a aquella època 
grisa, on el feixisme va imperar. Aquest quadre fa anys que s'hauria d'haver retirat i 
esperen que amb la remodelació de la Sala de Plens, introdueixi aquesta perspectiva 
feminista i d'artistes locals. 

Anuncia el vot favorable

El Sr. Dani Saumell (JxV) manifesta que estan d'acord en el tema de la paritat i la valoració 
històrica del personatge, però consideren que cal tenir en compte diverses coses. La Sala 
fa més de setanta anys que no es toca i si s'ha de tocar, els agradaria que fos amb el 
consens de tothom. 
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Respecte a les ideologies, igual que ells han tingut gent a la presó o a l'exili, els agradaria 
que fos pel què pensen i no els agrada senyalar a ningú pel què pensa. I ens agradi o no 
ens agradi, aquest senyor forma part de la història de Vilafranca i recordar-la ha de ser 
exemple del que no volem que passi, ni a un costat ni a l'altre. La història l'hem de poder 
explicar tal com ha sigut i per aquest motiu, votaran en contra de la moció.

El Sr. Miquel Medialdea (PSC) manifesta que des del grup socialista s'ha parlat amb els 
ponents de la moció per a veure si hi havia la possibilitat de poder fer una esmena. El Sr. 
Sàbat els va manifestar que no. 

En el segon punt del Ple i ha una modificació pressupostària per fer una reforma de tot el 
pis primer, no només del Saló de Plens, que no és només per tenir més comoditat sinó 
també una revisió de tots els elements patrimonials. Creuen que estaria bé esperar a que 
una persona experta en patrimoni ens pugui dir com recomanarien remodelar aquesta sala, 
que des de l'any 47 que té els mateixos quadres.

Aquesta moció no és la primera vegada que es presenta. Sempre han votat en contra 
perquè creuen que no s'ha d'anar quadre a quadre, sinó que s'ha de fer una revisió global.  
Avui hem anat un pas més enllà, no només dient que s'ha de fer una revisió global, sinó 
que hem dotat pressupostàriament per tenir recursos per poder fer això.

Estan d'acord amb el punt 2 de la moció respecte la paritat a l’hora de remodelar la Sala, 
perquè paritària no ho és. Que hi hagi igualtat en la Sala és un missatge que s'ha de 
donar.

Les consultes jurídiques que han efectuat els han respost que aquest quadre no entra 
dintre de la Llei de la memòria democràtica perquè la llei fa referència a la dictadura 
franquista i el nazisme, però no a dictadures anteriors, què és quan correspon aquest 
quadre. Això els ha generat dubtes i han demanat esperar a la revisió global de la Sala de 
plens per tal de reforçar paritat i elements democràtics i per tant demanen votar per punts.

El Sr. Pere Sàbat (ERC) manifesta que agraeix els companys de Vilafranca en comú i de la 
CUP pel suport a la moció.  Pel que fa al company de Junts, lamenta que assumeixin el 
postulat del PDeCAT en aquesta moció. Quan parla de buscar el consens per raons 
ideològiques, aquí no estem jutjant raons ideològiques, estem jutjant un període dictatorial 
i creu que això és una línia vermella que qualsevol demòcrata hauria de tenir claríssima. 

I pel que fa al fet de que la memòria s'ha de poder explicar, la moció és clara, quan diu 
retirar del Saló de Plens  la imatge de Joan Álvarez de Sisternas tot dipositant-la en un 
espai adient perquè l'obra no pugui ser-hi malmesa i pugui ser contextualitzada.  ningú 
demana que s'amagui res ni demana que és manipuli la història. S'ha de poder explicar 
tota la història, però creuen que el Saló de Plens no ha de ser un reposi una obra d'una 
alcalde d'un període dictatorial per més que sigui de la nostra ciutat.

En relació al partit socialista, el diàleg que hem tingut respecte aquesta moció entra més 
en termes jurídics sobre interpretacions fins on es pot interpretar la llei de memòria. 
Considera que sense la llei de memòria també s'hauria de poder prendre aquesta decisió 
de retirar el quadre. La llei de memòria era un element supletori que ajudava a argumentar 
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un possible canvi de posició, però per sentit democràtic creuen que directament ja s'ha de 
retirar aquest quadre.

La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que el company de Junts per Vilafranca ha fet 
referència a la memòria històrica i atenent aquest concepte donen legitimitat a que aquest 
senyor pugui estar aquí. Avui en dia, per consens en el món universitari i en totes les 
administracions el concepte memòria històrica ha evolucionat a concepte memòria 
democràtica i com a memòria democràtica, aquest senyor que ha estat escollit de manera 
no democràtica no tindria dret a estar al Saló de Plens. 

Joan Manel Montfort (JxV) considera que s'està tergiversant la cosa. No és un tema de 
memòria històrica ni de dictadura. Aquest senyor és va penjar aquí en primer lloc, perquè 
havia estat alcalde i en segon lloc perquè havia estat assassinat per les esquerres. Aquest 
senyor va ser un bon alcalde. Cosa a part és que potser no hi ha de ser, igual que altres 
quadres potser tampoc hi han de ser. Això s'hauria de decidir dintre d'un estudi global.

L’alcalde Francisco Romero (PSC) manifesta que assumim el repte de remodelació d'aquest  
Saló de  sessions que ja fa molts anys que té aquesta aparença i segurament hi haurà 
molts elements que s’hauran de replantejar. Posar al dia a totes les normatives que han 
anat evolucionanat, no només de memòria històrica sinó també d’igualtat. Tot això és un 
debat on primer hem de tenir una referència de documents tècnics i jurídics i d'altres 
experts i d'altres administracions, que ens ajudin a fixar com podem remodelar, no només 
amb criteri funcional, sinó també amb aquestes perspectives. Hem d'estar segurs quins 
elements toquem i amb quin criteri.  Podem compartir el que s'ha dit aquí però és veritat 
que una remodelació integral ens donarà una base més jurídica i tècnica que ara no tenim. 
No tenim al servei d'urbanisme uns tècnic especialitzats en aquesta matèria i per això 
externalitzem el projecte. 

Planteja la votació per punts.

10. Expedient: 8/2023/1029. Moció presentada pel grup municipal de JxV per 
consolidar la facultat d’Infermeria i la creació d’un nou campus universitari a Vilafranca. 

Probablement què ja tinguem la Universitat a Vilafranca és el fet més important i estratègic 
després de l'arribada del ferrocarril l'any 1865. La universitat és un agent de canvi, una 
inversió de present i futur, que transforma una ciutat i permet créixer en tots els sentits. 
Aporta vitalitat, talent, indústria, crea xarxa, ecosistemes, canvis socials, culturals, 
econòmics i amb impacte en sectors com el comerç, l'hostaleria, i la construcció, entre 
molts d’altres.

Aconseguir que a Vilafranca s’hagi implantat la Facultat d'infermeria de la URV ha estat el 
primer pas, una oportunitat única de situar Vilafranca i el Penedès en el mapa del 
coneixement, de l'educació superior, de la recerca, i de la innovació. Oportunitats úniques 
a la vida d'una ciutat. I ho vam obtenir gràcies a disposar d’un espai com l’edifici de 
l’antiga Enològica. Un espai que l’any 1903 ja va ser clau quan, a través del coneixement, 
va ajudar a millorar el cultiu de la vinya i l'elaboració del vi després de la plaga de la 
fil·loxera.
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Avui, però, la universitat penja d'un fil. L’edifici de l’antiga Enològica ha servit per iniciar-ho 
i per a implantar-ho, però ara l’Ajuntament de Vilafranca hi ha de creure i el govern n'ha 
de fer bandera. Cal una aposta forta, valenta, decidida, ràpida, i dir ben alt que Vilafranca 
s'ho creu, i que ho vol.

Per això, és molt important iniciar ja un nou campus, escoltant a la Universitat, què són qui 
més en saben, i escollint el millor lloc. Sense perdre ni un segon, i amb objectius a l'alçada, 
seguint el treball engegat perquè després d'infermeria vinguin altres estudis, com pot ser 
una Enginyeria on la demanda cada cop és més gran, o d’altres en l’àmbit de l’Educació o 
de la Salut. I en aquest àmbit, perquè no, una facultat de Medicina.

Hem de ser ambiciosos i posar-nos objectius a l’alçada. Altres ciutats similars superen els 
1.000 estudiants universitaris en els seus campus. Altres aviat hi arribaran. No podem 
quedar enrere.

Per tot això demanem:
 
1. Treballar de manera immediata, conjuntament amb la Universitat Rovira i Virgili per 
decidir on s’implanta definitivament la Facultat d’Infermeria a Vilafranca.

2. Iniciar immediatament un estudi urbanístic per decidir on s’implanta un nou Campus 
Universitari, que inclogui tots els serveis necessaris per a la seu correcte funcionament i 
avaluant les diferents possibilitats que proporciona el nostre planejament, escoltant als 
actors en aquest àmbit: universitats, personal docent, estudiants, ...

3. Descartar qualsevol ubicació que limiti possibilitats de que, en aquest nou Campus, 
no es puguin establir altres facultats a banda de la d’Infermeria.

4. (Sense contingut).

VOTACIÓ:

La moció es sotmet a aprovació per punts:

Punt primer: aprovat per 19 vots a favor (8 PSC, 5 JxV, 5 ERC, 1 VeC) i 2 abstencions (2 
CUP).

Punt segon: aprovat per 13 vots a favor (8 PSC, 5 JxV), 2 vots en contra (2 CUP) i 6 
abstencions (5 ERC, 1 VeC).

Punt tercer: aprovat per 13 vots favorables (8 PSC, 5 JxV), 3 vots en contra (2 CUP, 1 
VeC) i 5 abstencions (5 ERC)

Punt quart: rebutjat per 5 vots a favor (5 JxV) i 16 en contra (8 PSC, 5 ERC, 2 CUP, 1 VeC)

INTERVENCIONS:
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La Sra. Meritxell Montserrat (JxV) manifesta que l'any passat per aquestes dates, es va 
presentar la creació de 40 places noves del Grau d'Infermeria de la Universitat Rovira i 
Virgili a la nova seu de Vilafranca. El rector en aquell acte va dir:  per si sol, la creació de 
noves places d'infermeria en un nou territori ja és un fet molt important, però en el futur 
l'acte d'avui pot ser recordat com encara molt més transcendent perquè aquestes primeres 
places poden ser la nova llavor d'un futur campus de la Universitat Rovira i Virgili al 
Penedès.

L'arribada de la universitat a Vilafranca és el tema més important des del punt de vista 
estratègic després de l'arribada del ferrocarril el 1865. La universitat és un agent de canvi, 
una inversió de present i futur que transforma i permet créixer en tots els sentits. Aporta 
vitalitat, talent, indústria, creativitat, xarxa, ecosistemes, canvis socials, culturals, 
econòmics i amb molt d'impacte en sectors com el comerç i l'hostaleria i la construcció 
entre molts d'altres.

Aconseguir la implantació de la universitat Rovira i Virgili a Vilafranca no ha estat fàcil, 
però ha estat un primer pas, una oportunitat única per situar Vilafranca del Penedès en el 
mapa del coneixement de l'educació superior, de la recerca i de la innovació. Oportunitats 
úniques a la vida d'una ciutat. Va ser possible perquè disposaven d'un espai com 
l’Enològica, que va fer possible que en poc temps ens adaptéssim a les necessitats que 
requereix la universitat per poder aprofitar aquesta oferta.

Sabíem que només amb aquest edifici era per fer aquests dos primers anys, era un primer 
pas. Però èrem conscients de que calia anar més enllà. Aquest any ens vam reunir a 
principis d'any i davant a les eleccions municipals ens vam emplaçar a parlar-ne just 
després de les eleccions.

El que no ens podem permetre és que la universitat marxi just quan acaba d'arribar. Cal 
una aposta forta i decidida per fer-los veure que realment Vilafranca no desaprofita 
aquesta oportunitat, que hi ha el compromís d'una ciutat per dir que sí que volem acollir 
aquesta oferta sense tancar-nos a poder-ne acollir més. Creiem que el coneixement i 
l'educació, i encara més la superior, afavoreix la igualtat d'oportunitats en un territori com 
el nostre.

Creuen que no ens hem de tancar només en un campus concret com és el de la Salut. No 
només hi ha la voluntat d'una ciutat sinó que també hi ha la voluntat universitat per una 
aposta forta, estudiar la possibilitat de que hagi un campus. Per això demanem iniciar el 
més aviat possible i treballar de manera coordinada amb la Universitat Rovira i Virgili, per 
decidir on s'implanta definitivament la Facultat d'Infermeria, però també iniciar un estudi 
urbanístic per decidir on s'implantaran aquest Campus universitari, per avaluar les 
possibilitats. No volen que la proposta limiti el futur de Vilafranca i per això demanen que 
hi hagi un compromís amb aquests 6 mesos, perquè es pugui mostrar aquesta voluntat.

La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que des de VeC celebrem, i ja ho vàrem 
manifestar en el seu moment, que Vilafranca sigui seu d’una Facultat d’Infermeria. Es un 
pas endavant per a la nostra vila, i més tenint en compte que la manca de professionals 
d’Infermeria es un dels principals problemes -sinó el més important- que té l’àmbit Salut al 
nostre país en aquest moment. 
Per tant, benvinguda aquesta Facultat i esperem que aquest sigui un primer pas en 
aquesta direcció.
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Ara bé, si Vilafranca no ha estat ciutat universitària fins ara, fins a 2022, es degut a la 
mala gestió que han fet els equips de govern del PSC i Junts per Vilafranca durant molts 
anys.

Primer, quan es va perdre la Facultat d’Enologia -amb govern PSC-;

I després quan, una política erràtica i de fer volar coloms durant el mandat de Junts, amb 
propostes desafortunades que han costat molts diners als vilafranquins i vilafranquines, no 
ha permès fins l’any passat l’arribada del grau d’Infermeria.

Diversos grups municipals han promès l’oro i el moro, en campanya electoral, amb el 
Campus universitari a Vilafranca, però tothom mínimament informat sap que les 
Universitats catalanes públiques estan en procés de concentració, i no d’expansió 
territorial. Que s’han suprimit alguns estudis a les Universitats de Girona i Lleida, i que 
qualsevol opció passa per consolidar un àmbit, però no per fer un campus universitari.

En aquest sentit, Vilafranca ja té Facultat d’Infermeria i es un bon moment per agafar el 
camí de la consolidació en l’àmbit de la Salut.

Cal preguntar als grups que han promès un Campus universitari, quines son les 
Universitats que estan disposades a venir i quins estudis estan disposades a portar. Si no 
hi ha resposta a aquesta pregunta, novament es fer volar coloms.

Preguntem a Junts, que ha governat durant 13 anys, perquè no han fet el campus 
universitari durant aquests anys, en que potser hi havia millors condicions que ara. I no 
deixa de sorprendre que ara, que tot just fa 4 dies que no son al govern, els hagin entrat 
aquestes presses i aquestes urgències...

La Facultat d’Infermeria ha iniciat un camí, i l’hem de consolidar, sens dubte, buscant la 
millor ubicació per a aquesta especialitat. I aquesta consolidació comporta, entre d’altres 
coses, facilitar l’accés en transport públic a la nostra vila i habitatge a preus assequibles a 
la població universitària. Intentar avançar sense solventar aquestes qüestions seria 
començar la casa per la teulada...

Però a més de treballar per aquesta consolidació, amb la qual Vilafranca en Comú hi estem 
totalment d’acord, volem remarcar que Vilafranca té altres mancances en el camp del 
coneixement, de l’educació, de la recerca i de la innovació.

Vilafranca necessita una oferta més potent en FP especialitzada, especialment de 2on grau, 
i atenent a la nostra realitat territorial i a la demanda que aquesta genera.

I cal potenciar allò que ja tenim i que ens ha donat i dona prestigi. Estic parlant de l’Escola 
d’Arts Arsenal, de reconegut prestigi internacional. El 2009 es van suprimir dos cicles, 
Ceràmica i Pintura, per voluntat política, i no s’han recuperat.

I cal solventar un tema que ja sí, ara sí, es una urgència. I es la ubicació definitiva de 
l’Institut Vilafranca 2. Això sí que es urgent. I Junts per Vilafranca, que ha tingut la 
regidoria tants anys, ha deixat aquest tema penjat.
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Des de VeC demanem poder votar per punts aquesta moció.

El Sr. Txus Magallón (CUP) manifesta que una ciutat que assumeix ser Universitària ha de 
tenir habitatge pels estudiants que vindran, pels professors… Ha de tenir una xarxa de 
transports eficient i no unes rodalies patètiques. Ha d'estar ben comunicada, ha de tenir 
unes biblioteques adients a les noves necessitats i a la demanda que vindrà i ha de tenir 
una sèrie de serveis que han de ser bàsics i han d'estar ben implementats per donar un 
bon servei.

Una ciutat que assumeix ser Universitària ho fa des d'un projecte de ciutat amb una 
veritable visió i perspectiva de futur i amb participació de tota la ciutadania. Un projecte 
així és consensua amb el seu entorn, a nivell de ciutat, de comarca i de vegueria.  Al cap i 
a la fi un projecte de país, no duplicar Graus amb les ciutats amb les que vol compartir 
futur. No oblidem que Igualada també té el Grau d'Infermeria i ja s'estendran graus 
d'Enginyeria i administració d'empreses. Vilanova està donant graus d’Enginyeria i de 
Ciències del Mar. Cal orientar els estudis el nostre entorn compra exemple estudis 
d’Agrònoms. 

Una ciutat que té consciència per l'educació potència els estudis que ja té implementats. 
No tanquen les línies de l'Escola Arsenal.  Aposta per línies de P3 públiques com aposta de 
futur. Dignifica els espais de les escoles que té i assumeix les despeses que representa 
tenir una universitat no de forma unilateral pagant-ho tot des de l'erari de l'ajuntament, 
sino pressionant a la Generalitat, consensuant-ho amb la universitat, per a que aquest 
pagament  sigui compartit.

Plantejar projectes reals i viables és necessari per la nostra vila, però fer una despesa 
d'uns 200 o 300.000€  que pot costar un projecte executiu en aquests moments la vila no 
està en condicions d’assumir-ho davant dels reptes socials que tenim davant.

Li preocupa aquesta proposta perquè demostra una certa veleitat política, responent a 
segons quins interessos que els costa de veure. La CUP vol apostar per la universitat i per 
un futur educatiu per la nostra vila i creuen que els projectes d'aquest tipus i d'aquesta 
envergadura han de ser consensuat amb tots els agents implicats, consultats amb la 
població i han de formar part d'un projecte de Comarca amb la complicitat de la Vegueria i 
dins d'un projecte més ampli de país.

Anunci el vot en contra.

La Sra. Gemma Urgell (ERC) manifesta que sempre hem defensat que cal avançat per 
implantar un Campus Universitari a Vilafranca.  Això ho portaven el seu programa electoral 
i ho han defensat en l'anterior mandat.  creuen que Vilafranca a de ser ciutat universitària i 
ha d’acollir un Campus universitari perquè pot ser un pol per atreure i retenir talent al 
Penedès, perquè pot generar noves oportunitats educatives i professionals al jovent del 
territori que no caldrà que es desplaci a Barcelona o Tarragona per estudiar, perquè es 
podran impulsar activitats que impulsin la transferència de coneixements a la societat, per 
la recerca, la innovació, les energies a més empreses, dinamització del teixit econòmic i 
social i per exercir una capitalitat que en els últims anys s'ha perdut.

Dit això, els sorprèn que ara, a l’exregidora d'Educació li vingui la pressa quan fa un parell 
de mesos ens trobàvem en la mateixa situació i no es va fer cap pas. Actualment tenim la 

http://www.vilafranca.cat/validacio


La veracitat del contingut d’aquest document es pot comprovar a www.vilafranca.cat/validacio SES_M_04_WORD
8/2023/1032

Codi validació document:
14613671631146663544

Cort 14 · 08720 Vilafranca del Penedès
938 920 358 · www.vilafranca.cat Pàgina 27 de 35

facultat d'Infermeria de la Universitat Rovira i Virgili, compartim edifici amb l'escola 
d’Enoturisme en un espai provisional I que requereix ser ampliat per acollir els propers 
cursos o bé buscar un nou emplaçament. I estem així perquè l'anterior Govern ho va 
deixar així i l'actual govern del PSC en minoria, tampoc sembla que ho inclogui en tot allò 
que han anunciat que faran durant els primers 100 dies.

Els consta que la Rovira i Virgili li interessa implantar-se a Vilafranca i implantar aquí el seu 
campus. S’hi han reunit, com també es van reunir amb el conseller d'Universitats ara fa 
uns mesos per aconseguir el màxim suport, perquè si volem que Vilafranca tingui un 
Campus Universitari, ens cal comptar amb les seves complicitats, tal com es va fer amb el 
Campus Universitari de les Terres de l'Ebre o amb el d'Igualada.

El camí no és ara a corre-cuita, sinó que cal fer-ho bé. Que amb la mirada al curt termini, 
estem acostumats decidir ubicar equipaments educatius en espais que després se'ns 
queden petits. La proposta d'Esquerra Republicana és posar en marxa una comissió de 
treball amb representants de tots els grups municipals, tècnics especialistes i amb la 
universitat, per treballar amb una proposta de consens i anar plegats a demanar el màxim 
suport a totes les administracions.

Una comissió que no només acordin la ubicació, que és un tema on aquí discrepem, sinó 
també quins són els Graus que més interessen al territori i tinguin en compte també 
l’estructura social i econòmica i també per estudiar quin és el seu cost i com es pot 
aconseguir el finançament i des d'aquesta comissió treballar perquè els propers 
pressupostos municipals hi hagi una partida per aquest fi i que sobretot els pressupostos 
de la Generalitat de Catalunya també ho contemplin.  El Campus universitari es mereix que 
tots els grups polítics treballin en la mateixa direcció deixant de banda partidismes i la 
lleugeresa a l'hora de prendre decisions.

El Sr. Miquel Medialdea (PSC) manifesta que han parlat amb els ponents de la moció, els 
van comentar que el primer punt, que tracta de parlar de manera immediata amb la 
Universitat Rovira i Virgili, ja els hi van comentar que el rector de la Universitat Rovira i 
Virgili de seguida que es van saber els resultats de les eleccions, va contactar amb l'alcalde 
per tenir un primer contacte i una posada en comú. Quina era la situació de la Facultat 
d'Infermeria. A finals d'aquesta setmana tenen una segona reunió per continuar treballant.

El segon punt, que diu iniciar un estudi urbanístic per saber on implantar aquest campus, 
dintre de les converses amb la Universitat, s’està cercant on implantar la facultat o el futur 
campus.

En quant al tercer punt, el de buscar una ubicació per implantar un Campus universitari 
amb diverses facultats que proposa el grup de Junts i en la mateixa línia, el grup 
d’Esquerra Republicana, no hi veuen dificultat. El grup del PSC proposava una ubicació, 
però consideren que ha d'haver-hi un debat entre tots els grups, un emplaçament que no 
limiti un futur creixement. Estan oberts a altres emplaçaments.

On hi veuen inconvenient és en el punt quart. Havien proposat una esmena, que no ha 
estat acceptada pel grup proponent. Era que creien important treballar per un acord polític 
ampli,  que aquí s'ha manifestat que és necessari,  i buscar la complicitat d'altres  sectors 
claus.  Això és molt important. Un Campus universitari pot tenir un cost molt elevat i és 
important que l'ajuntament no hi participi sol. Hem de treballar per poder implicar altres 

http://www.vilafranca.cat/validacio


La veracitat del contingut d’aquest document es pot comprovar a www.vilafranca.cat/validacio SES_M_04_WORD
8/2023/1032

Codi validació document:
14613671631146663544

Cort 14 · 08720 Vilafranca del Penedès
938 920 358 · www.vilafranca.cat Pàgina 28 de 35

sectors, perquè ja coneixem què és aixecar un equipament amb molt de cost i que sempre 
hi hagin promeses de que ja t'ajudaran econòmicament i que no t’ajudin.

L’esmena era: Treballar per un acord polític ampli i buscar la complicitat d'altres actors 
clau i una vegada assolit l’acord, redactar el projecte d'aquest campus aprofitant el 
coneixement i recursos interns de l'ajuntament. Creuen que des Urbanisme hi ha persones 
capacitades per redactar aquest projecte és un encàrrec que podem entomar.

Com que l’esmena no ha estat acceptada, proposen la votació per punts de la moció. 

La Sra. Meritxell Montserrat (JxV) manifesta que tots aquells grups que es declaren 
progressistes poden oposar-se a un projecte educatiu transformador que ofereix igualtat 
d'oportunitats a través del coneixement, la sorprèn. També la sorprèn que es digui que la 
universitat es replega, quan la consellera Geis va promoure les regions del coneixement i 
vertebrar el país A través del coneixement. Tot va a la mateixa direcció, fer un regions del 
coneixement i aplegar sinergies dintre la mateixa vegueria i en regions més àmplies.

Els importa la formació professional i per això et des del 2020 tenim la taula de la formació 
professionalitzadora on, conjuntament amb les empreses, s'analitzen les necessitats 
formatives del territori. Creuen que és important planejar-ho amb una visió àmplia, no s'ha 
de fer només política de l’ara sinó política del demà.

Ser una ciutat Universitària comportarà una sèrie de necessitats al territori, necessitats 
d'habitatge i d'infraestructures que transforma, requereix que la ciutat s'adapti a aquestes 
necessitats. De les 43 places ofertes en aquest primer curs 20 no eren de Catalunya, amb 
tot el que comporta. 

El campus té un CRAI, el de Vilafranca és el més petit de Catalunya, però és el que té més 
usos perquè tots els estudiants van a cercar-hi els seus serveis. El futur va cap a la 
necessitat de formar als estudiants, de formar als docents, de formar a tothom qui vulgui. 

En cap moment han dit que el cost del campus l'hagi d'assumir l'administració local. Tots 
els Campus que han pogut visitar: el de Vila-seca, el d'Igualada, el de Vic; a tot arreu hi ha 
recursos de totes les administracions. Però per poder accedir a aquests recursos cal partir 
d'un projecte 

La pressa no la posen ells, perquè hi ha un conveni signat que diu que el maig de 2024 
s’haurà de fer un conveni nou. Demanen que hi hagi un compromís, saber la postura del 
Govern vers una proposta tan transcendent i important per Vilafranca.

L’alcalde Francisco Romero (PSC) manifesta que planteja la votació per punts i vol explicar 
com ha anat aquest tema. El rector està tan tranquil com ho estava fa un mes.  De seguida 
es va posar en contacte amb l'alcaldia per saber quin era el plantejament en l'àmbit 
universitari. Li va explicar que l’aposta universitària seguia igual i també li va comentar 
que tots nosaltres portem en els nostres programes un punt en aquest àmbit. Una altra 
cosa és que cal debatre i acordar on pot anar aquest campus.

El punt de partida és una oferta que es fa provisionalment a l’Enològica el curs 23/24 i 
després, hi haurà unes ubicacions provisionals. Qualsevol edifici, fer el projecte i executar 
l'obra comporta un mínim de quatre anys. Tenim experiència d'altres equipaments de tres 
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milions d'euros i el temps requerit és aquest. La nova instal·lació requereix acord polític 
perquè té impacte en els pressupostos, perquè té impacte en la visió de cadascú.  
Vilafranca ha de tenir unitat d'acció en aquest tipus d'oferta. 

La proposta de l'equip de Govern que va traslladar al rector, va ser la proposta en l’àmbit 
de la salut perquè hi pot haver més disciplines, pot participar en la inversió el Consorci 
Sanitari o el Sociosanitari, no és una inversió estrictament municipal. Aquesta és una opció 
per parlar-ne amb la resta de grups. Aquest és un debat que té un ritme diferent al de 
consolidar els cursos i amb uns usos provisionals sí o sí, ja que abans de 4 anys no tindrem 
un nou edifici, sigui el que sigui.   

L’aposta és compartida per tots, cal seguir apostant per aquesta oferta com per d'altres 
ofertes en l'àmbit de la formació professional o l’enoturisme. Necessitem que l'escola 
d'infermeria surti de l’Enològica, on està provisionalment, per tal que l'escola d'enoturisme 
segueixi amb la seva oferta i segueixi creixent en aquest segment tant vinculat a la nostra 
realitat.

Seguirem treballant amb el rector i l'aposta per l'àmbit universitari és clara. Per això 
plantegem una votació per punts, per tal que quedi tot clar l’aposta en l'àmbit universitari, 
però no veuen clar el darrer punt perquè, si hi ha un acord polític, la redacció pot fer-la els 
serveis tècnics.

La situació provisional la poden treballar perquè hi ha diverses opcions.  Al Consorci 
Sanitari quan han parlat de les obres que estan executant a la planta baixa hi ha diàlisi i a 
la planta primera hi ha una sèrie d'aules de formació pensada per a professionals de 
l'hospital, que es podria plantejar compartir-la durant un cert temps, és a dir, és un tema 
que es pot seguir estudiant.

La situació definitiva, la ubicació definitiva, el pressupost definitiu, això ho hem de parlar 
tots nosaltres i el projecte definitiu pot ser realitzat pels serveis tècnics com han fet amb 
altres equipaments. 

Per això plantegem votar per punts, on l'equip de Govern està a favor dels tres primers 
punts i en el quart punt votarà en contra.

La Sra. Gemma Urgell (ERC) manifesta que planteja un parell de dubtes. Creu que hi ha 
dos temes. Un és on s'ubica la facultat d'infermeria i l'altre tema és el Campus universitari. 
El punt ú parla d’on s’implanta la facultat d'infermeria, que és el que l'equip de Govern diu 
Campus a la salut, però també hi ha el Campus universitari, que són dues coses diferents. 
Si hem de pensar en un acord polític, el campus de la Salut és l'opció que té l'equip de 
Govern però no és l'opció que tenen la resta de grups. Per tant, cal parlar-ne de bon 
principi perquè Campus de la Salut ja existeix a Igualada. Cal que quedi clar quins són els 
punts.

L’alcalde Francisco Romero (PSC) manifesta que planteja la votació per punts perquè 
cadascú té una proposta. La nostra proposta bàsicament és treballar al costat de l'hospital 
perquè hem treballat la proposta de campus de la Salut amb moltes disciplines de l'àmbit 
hospitalari i sociosanitari, però és una proposta per parlar com qualsevol altra. 
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La Sra. Meritxell Montserrat (JxV) manifesta que la voluntat o ànim d'aquesta moció és 
remarcar que és un tema que creuen que cal parlar-ne, que hauria d'estar a l'agenda dels 
100 primers dies i el que demanen és que no es perdi la Facultat d'Infermeria que tant ha 
costat.  La moció és molt ambigua per tal de donar oportunitat a que es pugui parlar. La 
moció el que diu és: parlar amb la Universitat Rovira i Virgili per tal que s’estudi on s'ha 
d'implantar definitivament Infermeria. 

La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que demana a la Sra. Montserrat que no faci 
afirmacions que són interpretacions seves.  Les forces progressistes no han estat mai en 
contra de l'equitat educativa. Les forces progressistes fa molts anys que han estat 
demanant que treballi per l'equitat educativa d'aquesta Vila. 

Insisteix que des de Vilafranca en Comú aposten per l'Escola d'Infermeria. Ja som vila 
Universitària perquè tenim l'escola d'infermeria. Són progressistes, però també son 
realistes i pensen que s'ha d’assegurar aquest àmbit, l'àmbit de la salut i els estudis 
relacionats i què és l’aposta que es pot tirar endavant amb més immediatesa. Si algun dia 
venen estudis d'Enginyeria, ja en parlarem, no direm que no, però ara mateix hem de ser 
realistes i Vilafranca en Comú aposta per la Facultat d'Infermeria, aposta per consolidar-la i 
per trobar la millor ubicació possible. 

La Sra. Meritxell Montserrat (JxV) manifesta que remarca que quan ha dit que els estudis 
es poden perdre, fa referència a que als actuals estudis infermeria, sempre posa 
Vilafranca-El Vendrell. Si no n'hi ha una aposta ferma per fixar els estudis, el que hi ha és 
que el tercer i el quart se'n van a El Vendrell, tal com ho va aprovar la Direcció General 
d'Universitats i com han dit des del principi, que cal decidir una ubicació definitiva i per 
això és la moció d'avui.

L’alcalde Francisco Romero (PSC) manifesta que puntualitzar de que el rector sempre ha 
dit que els estudis no es perdran. En tot cas , pot ser que hi hagi un trànsit provisional del 
tercer i quart curs perquè no arribaran. Aquestes són les paraules del rector i tots 
treballarem per a que això es consolidi.

El Sr. Txus Magallón (CUP) manifesta que des de la perspectiva progressista, si s’agafa els 
quatre punts i els llegeixen tranquilitat, en cap lloc parla d'arribar a un acord polític entre 
totes les forces d'aquesta Vila i en cap lloc parla de parlar amb els vilatans sobre les 
necessitats reals de la nostra vila. Fer un projecte públic en que pugui participar tothom, la 
participació ciutadana està exclosa. Des de la visió de la CUP això és d’elits. 

El punt primer parla de la situació de la Facultat d'Infermeria, ho entenen, però ha de ser 
dins d'un acord més gran que afecti a tota la ciutat, a tota la comarca i a tota la vegueria. 
Hem de posar-nos d'acord davant d'això. La resta, és parlar de campus universitaris que 
impliquen coses que no tots els grups hi estem d'acord. 
  

11. PRECS I PREGUNTES

La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que  avui està anunciat que es batrà el record 
de temperatura. No fa falta escoltar les notícies per creure-ho.
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Demanen fer revisió del Protocol per onada de calor, que s'ampliin els horaris i els espais. 
Avui ha escoltat una notícia, que ha Girona han proposat obrir els sótans de la Catedral 
come refugi climàtic i l’ha fet pensar que Santa Maria podria estar oberta més hores, 
perquè a les esglésies s’hi està fresc i recorda que anys enrere, quan viatjava, a les hores 
de més calor, les esglésies eren un bon refugi per estar fresc i reposar una mica. Ara les 
esglésies estan tancades. Seria una bona idea recuperar aquests costums d'abans, de que 
les esglésies fossin la casa de tothom en tot moment.

En referència a la biblioteca, pensen que cal ampliar els horaris i no només perquè s'ha 
posat en el sac dels refugis climàtics tot i tenir un horari més que reduït a l'estiu, sinó 
també per facilitar l'accés a la cultura, garantint-la com a dret que és. S'haurien d'ampliar 
els horaris per una doble funció.

Finalment formula una pregunta, que és reiterativa i que és quan tornarem a tenir bosses 
per recollir els excrements dels gossos.

L’alcalde Francisco Romero (PSC) manifesta que prenem  nota del suggeriment primer que 
ha fet i la pregunta ja serà resposta per escrit.

El Sr. Txus Magallón (CUP) manifesta que els agradaria saber en quina fase està el procés 
d'ocupació dels pisos de la Casa Feliu, si estan ocupats i si n'hi ha algun de vuit.

Han vist últimament anuncis i publicitat de la instal·lació de càmeres de vigilància i de 
seguretat. Els agradaria poder disposar d'un llistat de les càmeres i els criteris instal·lació.

Han vist que en l'última Junta de Govern Local es declarava deserta la licitació del servei 
de gestió dels Punts Liles. Els genera certa preocupació de com quedarà cobert aquest 
servei a l'estiu, els preocupa com afrontarem els Punts Liles durant la Festa Major. Els 
agradaria saber com està això.

Arrel d'aquesta darrera pregunta formulen un prec demanant que quan els facin arribar la 
informació de la Junta de Govern Local, també els facin arribat tots els expedients, perquè 
en el seu moment, la Comissió de garanties del dret d’accés a la informació pública, en la 
Resolució 1079/2021 recordava aquesta obligatorietat.

La Sra. Marta Soler (CUP) manifesta que ahir es va activar el protocol d’onada de calor i 
creuen que hi ha equipaments públics que s'han obert com a refugis climàtics però que 
realment els horaris en que s'obren no són adequats per aquest episodi, concretament 
l’horari de la Biblioteca, que a l'estiu és només de tardes. Davant aquest episodi 
excepcional no estaria de més que també s’obrís als matins per poder-hi anar amb nens 
que no van al Casal d'stiu o gent gran i què és un espai de Cultura.

També creuen que s'hauria d'haver inclòs la gratuïtat de l'accés a la piscina municipal 
durant aquest període excepcional. Que l'entrada a la piscina no fos un impediment per 
poder refrescar-se en aquest episodi d'altes temperatures. I també creuen que s'ha de 
tenir en compte a l'hora reurbanitzar la nostra vila, de plantar més arbrat per tal de que 
hagi una coberta de fulles que això fa, segons estudis que ho demostren, que es redueix 
molt la temperatura de l’asfalt i de les voreres.
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L’alcalde Francisco Romero (PSC) manifesta que respecte als temes plantejat pel senyor 
Magallón de Casa Feliu i de les càmeres, serà resposta per escrit. Respecte els Punts Liles, 
dona la paraula a la Sra. Montse Arroyo per tal de que doni la resposta.

La Sra. Montse Arroyo (PSC) manifesta que el que ha quedat deserta és la licitació que es 
plantejava de cara tot l'any. S'havia treballat una licitació que fos per tots els anys. De 
totes maneres, hi estem treballant. Hi haurà el Punts Liles i en breu donaran a conèixer 
com estaran repartits aquests Punts Liles. 

El Sr. Txus Magallón (CUP) manifesta que agrairíem tenir accés al llistat de com quedaran 
coberts aquests espais i els tempos

La Sra. Montse Arroyo (PSC) respon que en breu tindran aquests llistats, perquè 
l'ajuntament treballa en els Punts Liles, però va en funció dels administradors i de la 
tipologia d’actes. Si que es pot dir que la majoria d'actes es faran aquí al centre i que hi ha 
actes que acaben molt aviat. Però això no vol dir que els Punts Liles acabin aviat, sinó que 
comptarem amb parelles itinerants. Estem acabant de treballar i queda acabar de polir 
amb els administradors el lloc exacte on estaran ubicats els Punts. On hi ha una carpa hi 
ha d'haver un espai on hi hagi atenció individualitzada per al cas en què hi hagi una 
víctima. De vegades no és tan fàcil ubicar una carpa, perquè el que busquem sobretot és 
protegir la integritat de la víctima. Estem acabant de polir els detalls. 

L’alcalde Francisco Romero (PSC) manifesta que sobre el tema dels expedients que van a 
Junta de Govern, emplaça al senyor secretari per tal que revisi l’operativa i es solucioni 
aquest tema que planteja. Respecte els refugis climàtics, prenem nota dels suggeriment i 
farem que s’estudiïn les mesures plantejades.

El Sr. Xavier Vallès (ERC) manifesta que s'afegeixen al companys Vilafranca en comú i de 
la CUP en relació a la situació actual de calor extrema i fan un prec en referència a la 
onada de calor.  Volen posar èmfasi en que això és una cosa que ha vingut per quedar-se i 
que cada any anirem tenint episodis de calor i per tant hem de tenir un projecte clar a 
nivell de ciutat de com volem afrontar això. Ja van dir a l'inici de la legislatura que 
s'alegraven de que es posés atenció a la Regidoria d'Espai Públic i transició ecològica. Ha 
de venir per aquí, un projecte clar de com preparem la ciutat tant per aquests episodis de 
calor extrema, com també pels efectes del canvi climàtic que pot comportar  situacions 
d'aiguats extrems com vam tenir l'any passat, el dia 31 d'agost. 

Demana saber si es dotarà d’algun sistema d'ombres els parcs que no tenen ombra a la 
ciutat. Els parcs que l'Ajuntament ha informat com a ombrívols a la ciutadania, n’hi ha uns 
quants llocs que sí que tenen ombra i que per tant la ciutadania hi pot estar, però n'hi ha 
d'altres que no; com per exemple Parc del carrer Papiol o a la Plaça de la Sardana a Sant 
Julià o al parc del Poblenou. Als parcs i van majoritàriament persones vulnerables com 
infants o persones grans i els agradaria saber si es farà alguna actuació d’urgència.

L’alcalde Francisco Romero (PSC) manifesta que traslladaran a l'equip tècnic d'espai públic 
aquest suggeriment

El Sr. Ramon Vilomara (ERC) manifesta que volen fer un prec referent al sector dels 
taxistes que és que a la zona de parada dels taxis a la Plaça de l'Estació, que està 
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delimitada amb una senyal, però els consta que els taxistes volen pintar al terra la zona 
dels seus aparcaments amb la paraula taxi, per tal que quedi molt clar quin és el seu espai.

L’alcalde Francisco Romero (PSC) manifesta que respon que prenem nota del tema.

La Sra. Gemma Urgell (ERC) manifesta que han establert la figura del regidor de barri i es 
reuneixen de forma periòdica amb les associacions de veïns i veïnes. Fa uns dies es van 
reunir amb l’Associació de veïns i veïnes del Poblenou i els van explicar que ja fa molts 
anys que demanen que a la llosa de la via hi hagi una zona de gimnàstica per a la gent 
gran i també jocs infantils. Creuen que seria molt bona opció instal·lar aquests elements.

L’alcalde Francisco Romero (PSC) manifesta que prenem nota també 

La Sra. Laura Pelay (ERC) manifesta que avui hem anat variant entre una situació d’alerta 
vermella i alerta taronja pel que fa a la calor per temperatura. Arran del Reial Decret 
4/2023, les condicions de treball dels treballadors i treballadores, l'empresa els ha de 
facilitar equip de protecció individual.  S'ha de començar a treballar i pactar un protocol 
amb la representació legal dels treballadors.  La pregunta és: si avui s'han adaptat a les 
condicions de treball com marca el nou Reial Decret 4/2023 a la brigada i a tots aquells 
treballadors i treballadores que han de treballar a l'aire lliure i si s’està treballant en el 
protocol amb la representació legal dels treballadors.

L’alcalde Francisco Romero (PSC) manifesta que tenim un tècnic que fa el seguiment. 
Mirarem de donar una resposta a les qüestions que ha plantejat.

La Sra. Laura Pelay (ERC) manifesta que en els temps que corren una biblioteca és més 
important que mai.  Els que som usuaris de la biblioteca pública sabem que està saturada. 
Els usuaris poden demanar un llibre i estar sis, set o vuit mesos esperant aquí arribi aquest 
llibre. Les biblioteques s'han modernitzat i les biblioteques ja no són com la Torres i Bages 
tot i la gran feina que realitzen els seus treballadors i treballadores. 

Una biblioteca és un senyal inequívoc de cohesió social, de vertebració territorial i d'equitat 
entre els ciutadans i ciutadanes. Vilafranca fa molt de temps que no compleix el ratio 
establert de biblioteques per habitant. Som 40.000 habitants, hem anat creixent. Som 
capital per moltes coses, també per a servei bibliotecari. No complim el ratio establert per 
la Diputació de Barcelona i per la Generalitat de Catalunya. 

El Parlament de Catalunya va aprovar una Resolució en què s’instava al Govern a aplicar, 
juntament amb l'ajuntament de Vilafranca i la Diputació, el mapa de lectura pública, del 
sector bibliotecari i el mapa d'equipaments culturals. Iniciar la construcció de la Biblioteca 
Central Comarcal de Vilafranca del Penedès a partir del moment en que sigui aprovat pel 
Ple de l'ajuntament i s'inclogui en les línies de subvencions existents en el moment de la 
seva aprovació i també es dotada d'una partida en el pressupost de 2024 per import 
aproximat de 1,3 milions d'euros per a la Biblioteca Central Comarcal de Vilafranca del 
Penedès es pugui començar a fer realitat durant aquesta legislatura, un cop l'ajuntament 
aprovi la construcció. 

Si sabem que la biblioteca és indispensable i la majoria dels grups ho portaven els nostres 
programes electorals, esperen que se'ls convoqui, la ubicació no serà un impediment, però 
podríem arribar a perdre aquest 1,3 milions si realment aquest Ple no aprova l'execució i 
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ens posem a treballar fermament en la biblioteca que la Generalitat ens ha de dotar per 
poder construir aquesta segona biblioteca.

L’alcalde Francisco Romero (PSC) manifesta que aquesta setmana revisat aquest Acord del 
Parlament que fa referència al futur pressupost de 2024. I similar al que hem parlat abans, 
la majoria ho portem als nostres programes. Nosaltres com a Govern estem treballant la 
proposta, la volem treballar amb tots els grups. La nostra proposta va en la línia d'ubicar-la 
al carrer Comerç, a la nau de cessió obligatòria cap a l'ajuntament. És compatible amb el 
Viver de celleristes. El Next Generation ens ho permet. Quan tinguem una proposta tècnica 
més desenvolupada, de seguida els convocarem i en parlem.

La Sra. Laura Pelay (ERC) manifesta que posa damunt de la taula de que el Govern està en 
minoria. Hem demanat que se’ns convoqui per acordar l'emplaçament. No ha de ser un 
escull l’emplaçament, però tampoc volem que se'ns donin per fet segons quins 
posicionaments. Hem dit que això no serà un problema sempre i quan hi hagi consens.

L’alcalde Francisco Romero (PSC) manifesta que com a Govern no encarregarem cap 
projecte ni farem res, però farem una proposta que sigui viable. Tècnicament i 
econòmicament i a partir d'aquí obrim el debat.  Aquest Govern que fa 4 setmanes que 
està treballant, un dels temes que hem treballat és aquest i quan tinc una proposta en 
parlem.

La Sra. Laura Pelay (ERC) manifesta que  en els temps que vivim ens estem enfocant a les 
trinxeres o quasi bé i ser neutral no és l'opció. Estem veient que la ultradreta al País 
Valencià està retirant les subscripcions a revistes única i exclusivament per estar escrites 
en català i de vegades el simbolisme és molt important i cal donar senyals inequívoques de 
a quin cantó estàs de la trinxera, de la defensa de la democràcia, de la defensa de la 
llengua catalana. És un senyal inequívoc de quins són els teus valors, els teus objectius, 
però sobretot, quina Vilafranca, quina ciutat o quin país arribes a voler.  Per això fem el 
prec per tal de que l'Ajuntament es subscrigui a la revista Cavall Fort, que subscrigui al 
Tatano, a la revista Camacuc. Que es subscrigui a qualsevol revista en llengua catalana i 
que les faci arribar a totes les escoles, instituts i a la biblioteca de Vilafranca. 

Deia Ovidi Motllor que hi ha gent que no li agrada que s'escrigui, es pensi o es parli en 
català. És exactament la mateixa gent que no li agrada que s'escrigui, es pensi i es parli. 
Avui aquest ajuntament fa el pas cap aquesta simbologia de subscriure’s a revistes en 
català, ha de donar un toc d'atenció davant d'ultradreta que ens vol absolutament 
ignorants, en misèria intel·lectual, nosaltres ens defensem a través de la cultura. Esperem 
que l'Ajuntament de Vilafranca tingui a bé de fer aquestes subscripcions a les revistes 
escrites en català.

L’alcalde Francisco Romero (PSC) manifesta que pren nota del prec.

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que  avui ha estat el darrer dia de treball del responsable 
del servei sancionador i aprofita per felicitar-lo per tot aquests anys de servei, un excel·lent 
professional. Li ha donat la sensació que no es sap qui els substituirà. Seria bo que 
substitueixi el més aviat possible perquè no es poden paralitzar tots aquests expedients, 
què són moltíssims. Com ajuntament cal accelerar la substitució d'aquest treballador. 
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La Sra. Lourdes Sánchez (PSC) manifesta que estem treballant en la seva substitució que 
serà de manera immediata i no es paralitzaran els procediments. 

Seguidament l'alcalde aixeca la sessió, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta.

El secretari,                                                   Vist i plau
       l'alcalde,
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